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V sobotu 14. srpna proběhl již 12. ročník tur-
naje žen „O pohár starostky města Chropyně“. 
V loňském roce jsme pozvali i několik mužských 
družstev a nejinak tomu bylo i letos. 
Počasí hráčům nepřálo, tedy spíše přálo až moc. 
Na rozpáleném hřišti při teplotách přes 
30 °C všichni bojovali jako lvi. Domácí družstvo 
žen pod vedením Pavly Černé utrpělo pouze 
jednu porážku s ligovým družstvem z Vracova 
a obsadilo celkově 2. místo. Družstvu mužů 
se bohužel nepodařilo vyhrát žádný zápas 
a obsadili tak 5. místo. Věřím, že pro naše muže 
byl tento turnaj dobrou přípravou na postup 
do II. ligy. V nadcházející sezoně jim přejeme 
více štěstí a sportovních úspěchů. 
Při vyhodnocení jednotlivců nás potěšilo 
umístění Pavly Černé, která obsadila 1. místa 
v kategorii Nejlepší útočnice a suverénně 
i v kategorii Nejlepší střelkyně. Nejlepší hráč-
kou turnaje se stala Hana Štrublíková, která 
současně obsadila i pěkné 2. místo v kategorii 
Nejlepší obránkyně. 

Odměnou pro všechna družstva byly poháry 
a drobné ceny. Vítězky letošního ročníku mají 
současně na rok zapůjčen putovní pohár. 
Pokud by se jim podařilo zvítězit i v dalších 
dvou ročnících, pohár by jim zůstal. Doufám 
však, že se chropyňským ženám podaří v dalších 

ročnících zvítězit a pohár nakonec zůstane 
v našem oddíle.
Děkuji všem, kteří se na přípravě a organizaci 
turnaje podíleli. Další díky patří samozřejmě 
i nejvýznamnějším sponzorům našeho oddílu, 
městu Chropyně a Zlínskému kraji.

Věra Sigmundová

Turnaj žen a mužů „O pohár starostky města Chropyně“

Konečné výsledky:
 Ženy Muži
1. místo TJ S. Vracov TJ S. Rokytnice
2. místo TJ Chropyně 1. NH Brno
3. místo TJ Pustějov TJ Stará Huť
4. místo Draken Brno SSK Vítkovice 
5. místo TJ J. Humpolec TJ Chropyně

Individuální hodnocení:
Nejlepší brankářka/brankář
 Ženy Muži
1. místo Simona Havránková (TJ Pustějov) Daniel Winkler (1. NH Brno)
2. místo Kateřina Slavíková (TJ S. Vracov) Tomáš Pejša (TJ S. Rokytnice)
3. místo Kateřina Příhodová (TJ J. Humpolec) Vladimír Ristič (SSK Vítkovice)

Nejlepší obránkyně/obránce
 Ženy Muži
1. místo Pavla Šelongová (TJ Pustějov) David Bárek (1. NH Brno)
2. místo Hana Štrublíková (TJ Chropyně) Vít Mikulášek (TJ S. Rokytnice)
3. místo Kateřina Kulendová (TJ S. Vracov) Petr Jurečka (TJ S. Rokytnice)

Nejlepší útočnice/útočník
 Ženy Muži
1. místo Pavla Černá (TJ Chropyně) Jiří Pešek (Stará Huť)
2. místo Aneta Čopanová (Draken Brno) Filip Cieslar (TJ S. Rokytnice)
3. místo Alžběta Fridrichová (TJ S. Vracov) Marek Lach (SSK Vítkovice)

Nejlepší střelkyně/střelec
 Ženy Muži
1. místo Pavla Černá (TJ Chropyně) – 36 bodů Jiří Pešek (Stará Huť) – 33 bodů
2. místo Aneta Čopanová (Draken Brno) – 16 bodů Jaroslav Kilian (1. NH Brno) – 21 bodů
3. místo Adéla Kohoutová (TJ S. Humpolec) – 14 bodů Radim Kratochvíl (SSK Vítkovice) – 20 bodů

Nejlepší hráčka/hráč turnaje
 Ženy Muži
1. místo Hana Štrublíková (TJ Chropyně) Jiří Pešek (Stará Huť)
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Každoročně na začátku prázdnin pořádá oddíl národní házené z Krčína 
Celostátní soustředění mladých házenkářek a házenkářů. Letos proběh-
lo v termínu 3.–10. července v Dobrušce a za náš oddíl se zúčastnilo 
18 mladších a starších žaček, 1 dorostenec a 1 starší žák.
„V květnu nám přišla nabídka zúčastnit se Celostátního soustředění 
mládeže národní házené. Neváhali jsme ani chvilku. Taková příležitost 
nám přeci nesmí ujít. V sobotu 3. července jsme všichni důkladně otes-
tovaní nasedli do autobusu a vyrazili na cestu. Cesta byla dlouhá, ale 
po pár hodinách jsme dorazili do Dobrušky a naši kluci pokračovali dál 
do Krčína. My se zatím šly ubytovat. Mladší žačky bydlely na pokojích 
a starší společně s holkama ze Staré Huti v tělocvičně. Další den jsme 
se po hlavě vrhly do trénování. Trénovaly jsme celý den na různých 
sportovištích, byla to dřina, ale dala nám toho hodně a taky máme 
co zlepšovat. Ukázali nám tam, že karanténa byla dlouhá a bohužel nám 
velkou část fyzické kondice vzala, takže teď musíme hodně máknout. 
Poslední den jsme si zahrály utkání proti sobě. V sobotu 10. července 
jsme se zabalili a vyjeli jsme autobusem směr Chropyně. Bylo to náročné, 
ale obohatilo nás to.“                                           Emílie Sigmundová 

Turnaj žen 
a mužů ...
Přijďte mezi nás

Oddíl národní házené je počtem členů největ-
ším oddílem TJ Chropyně. Přesto vás srdečně 
zveme mezi nás a budeme velmi rádi, když 
se aktivně připojíte k některému z našich 
družstev. Tréninky probíhají každý všední den 
na víceúčelovém hřišti na koupališti v Chropyni 
(vstup od tenisových kurtů). 

Konkrétní časy tréninků naleznete níže a další 
informace najdete na našich webových strán-
kách http://www.nhchropyne.cz.
Sportu zdar a národní házené zvlášť!

Děkujeme firmě KAMAX – METAL, s. r. o., za finanční podporu nejen 
tohoto soustředění.

Věra Sigmundová

Celostátní soustředění národní házené

 Po Út St Čt Pá

přípravka (do 2. třídy ZŠ) 16:00 - 17:00  
mladší žačky (do 12 let) 16:00 - 17:30 16:00 - 17:30
mladší žáci (do 12 let) 16:30 - 18:00 16:30 - 18:00 
starší žačky (do 15 let) 17:00 - 18:30 16:00 - 17:30
starší žáci (do 15 let) 16:30 - 18:00 16:30 - 18:00 
dorostenky (do 18 let) 17:30 - 19:00 17:30 - 19:00 
dorostenci (do 18 let) 18:00 - 19:30 18:00 - 19:30 
ženy (bez věkového omezení) 17:30 - 19:00  
muži (bez věkového omezení) 17:30 - 19:00
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„Včera jsem byl u muziky, u muziky celý den." 
Hlasitý zpěv, který se nese celým okolím, pro-
niká do domů okny a kdejakou škvírou, slyší 
ho všichni místní, náhodní chodci či projíždějící. 
Ano, jsou Chropyňské hody.
Rok se s rokem sešel a my v Chropyni opět 
budeme slavit Chropyňské hody. Proč slavíme 
hody? Hody jsou oslavou patrona místního 
kostela. V našem případě je tím patronem 
sv. Jiljí, jehož památku si podle církevního 
kalendáře připomínáme 1. září, proto hody 
o prvním víkendu v září, tj. 3. až 5. září.

Co nás tento rok čeká?  
V pátek odpoledne Chropyňské hody zahájíme 
Znělkou městečka Chropyně, kterou v roce 
1946 složil dr. Emil Axman. Děti se mohou těšit 
na muzikálovou pohádku Princezna ze mlejna 
a letní kino. Pro dospělé zahraje sympatická 
chropyňská kapela TTQ. Ve víceúčelovém sále 
zámku bude v pátek slavnostně otevřena vý-
stava 1. moravského patchworkového spolku, 
která nese název „Šitá krása“. Tato výstava bude 
otevřena po celý víkend.
Sobotní dopoledne bude v areálu chropyňské-
ho zámku patřit řemeslníkům. Přijďte se podívat 
na řemeslný jarmark a nakoukněte tak pod ruce 
perníkářce, mýdlařce nebo kovářovi. Ochutnat 
můžete skvělé frgále a jiné dobroty. Odpoledne 

Přijměte pozvání 
na hode

pak můžete v parku potkat živé sochy nebo 
pana chůdaře, který vám i dětem jistě vykouzlí 
úsměv na tváři. Již tradičně vystoupí pěvecké 
soubory Chropyňské babky a Móresáci. Hasiči 
pro vás připravují zásah, při kterém demonstrují, 
jak moc náročná je jejich práce. Pro děti bude 
připraven program Bambino party.cz. Rodinné 
centrum Sedmikráska pro děti nabídne tradiční 
tvořivé dílny. A to ještě není vše. Opět ožije 
také chropyňský zámek. V zámeckých kom-
natách i v tajuplném podzemí na Vás čekají 
bytosti z nejrůznějších pohádek. Bude veselo 
i trochu strašidelno! Podvečer bude patřit 

kapele Arrhythmia, která představí jedineč-
nou a originální show v podání čtyř violoncell 
a jednoho bicí. Večer pak tradičně rozproudí 
krev v žilách kapela EXPO a Pension. 
Nedělní program zahájíme hodovou mší. 
K tanci a poslechu zahraje dechová kapela 
Hanačka z Břestu. Zlatým hřebem nedělního 
programu bude vystoupení zpěvačky Leony 
Machálkové. Její koncert začne v 15:00. 
Po vystoupení bude následovat autogramiáda. 
Nedělní hodový podvečer uzavře cimbálovka 
Dubina. Na Vaši návštěvu se těší pořadatelé.  

Klára Kadlčíková
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Rada města Chropyně se sešla od vydání minulého čísla Zpravodaje 
dvakrát. 

Dne 23. června mělo jednání, kterého se zúčastnilo všech pět rad-
ních, na programu 23 bodů, při jejichž projednávání Rada města 
jednohlasně: 
- nedoporučila Zastupitelstvu města Chropyně schválit prodej části 

pozemku parcelní číslo 245 ostatní komunikace v katastrálním 
území Plešovec;

- schválila uzavření smlouvy o pachtu na zahrádku v lokalitě Mlýn;
- schválila uzavření Smlouvy příkazní na reklamu za 300.000 Kč 

mezi městem Chropyně a firmou Fatra, a. s.;
- schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace 

z rozpočtu města Chropyně s Kroměřížskou dráhou, Unií ROSKA, 
Korálky Kroměříž a Andělé stromu života, Pionýr, Cyklosport 
Chropyně;

- schválila cenovou nabídku na technický dozor investora pro akci 
„VO EFEKT 2021“, kterou předložila firma EL4ING, s. r. o., ve výši 
29.150 Kč bez DPH;

- schválila uzavření smlouvy o nájmu nemovitosti na pozemek 
v lokalitě za restaurací U Rybníka na ul. Komenského za účelem 
zřízení dětského koutku a posezení (rekreační činnost);

- souhlasila se stavbou „Sjezdy nové včetně příjezdové komunikace 
SO 410, areál RWC s. r. o. Chropyně";

- vzala na vědomí informace k záměru „Rekonstrukce hřiště 
ve vnitrobloku ulic Moravská – Nádražní";

- schválila seznam firem k oslovení se žádostí o cenovou nabídku 
na projektovou dokumentaci pro akci „Požární zbrojnice a stře-
disko volnočasových aktivit Plešovec“, dle zadání schváleného 
Zastupitelstvem;

- souhlasila s vyhrazením dvou parkovacích míst na ulici Moravská;
- souhlasila se stavbou rodinného domu v ulici Nádražní;
- souhlasila se stavbou čističky odpadních vod pro bytovou jednotku 

na Sádkách;
- uložila Odboru výstavby a životního prostředí oslovit firmy 

se žádostí o cenovou nabídku na projektovou dokumentaci pro 
akci „Šatny a zázemí pro národní házenou Chropyně“ dle zadání 
schváleného Radou města;

- schválila nabídku firmy BAUMAS projekt., s. r. o., na zpracování 
projektové dokumentace pro zakázku „Oprava střechy Střediska 
volnočasových aktivit, Chropyně“ za 99.220 Kč včetně DPH.

Ze 78. jednání Rady, jež mělo na programu 29 bodů a proběhlo 
dne 19. července, se řádně omluvil L. Graclík. Rada města toho dne 
mimo jiné:
- uložila zveřejnit záměr prodeje budovy bývalé knihovny za mini-

mální částku 3.300.000 Kč;
- schválila vyřazení majetku města Chropyně dle předložených 

protokolů likvidační komise;
- uložila vedoucí Finančního odboru zajistit proplacení jednorá-

zových vstupů zaměstnanců Fatra, a. s., na Městské koupaliště 
Chropyně, a to do maximální výše 60.000 Kč;

- vzala na vědomí Rozbor hospodaření města Chropyně za 1. po-
loletí roku 2021;

- schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace 
z rozpočtu města Chropyně pro oddíly TJ Chropyně;

- schválila bezplatný pronájem místnosti č. 10 v Městském kulturním 
středisku Chropyně Římskokatolické farnosti Chropyně za účelem 
pořádání besed pro veřejnost v rámci akce Antiochia 2021;

- schválila přidělení bytu č. 15 v domě na náměstí Svobody čp. 26;
- schválila ekonomicky nejvýhodnější nabídku na zadávanou veřejnou 

zakázku rekonstrukce chodníku na ulici Komenského, kterou podal 
dodavatel Robert Lučan, nabídková cena je 1.972.476 Kč včetně DPH;

- schválila ekonomicky nejvýhodnější nabídku na zadávanou 
veřejnou zakázku „VO EFEKT 2021“, kterou podal dodavatel 
LAMBERGA, s. r. o., nabídková cena je 1.995.422 Kč vč. DPH;

- schválila oslovení firem se žádostí o cenovou nabídku na admi-
nistraci výběrového řízení na dodavatele stavby „Městské kulturní 
středisko – revitalizace společenského sálu“;

- souhlasila se stavbou zpevněné plochy na ulici K. H. Máchy;
- souhlasila s provedením opravy a revize bleskosvodného zařízení 

domu čp. 163;
- schválila ekonomicky nejvýhodnější nabídku na zadávanou veřej-

nou zakázku zpevnění části ploch na městské kompostárně, kterou 
podal dodavatel Robert Lučan, nabídková cena je 5.004.792 Kč 
včetně DPH;

- uložila vedoucímu Odboru výstavby a životního prostředí projed-
nat s firmou DIMATEX CS podmínky záboru dotčených pozemků 
pro účely rozmístění nádob na starý, nepotřebný textil;

- souhlasila s vyhrazením dvou parkovacích míst na sídlišti;
- vzala na vědomí rozbory hospodaření příspěvkových organizací 

města Chropyně za 1. pololetí roku 2021;
- schválila uzavření darovacích smluv na poskytnutí finančního 

daru v celkové výši 23.420 Kč pro členy SDH za osobní podíl 
na zavádění odpadového systému DOOR-TO-DOOR.

SK

Z jednání Rady města Chropyně

Zde mohla být vaše inzerce. 
Cena od 375,10 Kč s DPH.

Pro více informací volejte redakci, 
nebo navštivte www.muchropyne.cz.
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jistě rádi nevyužívané zahrady prodají k výstavbě. O tomto záměru 
by město mělo do budoucna uvažovat. V následném hlasování pak 
odprodej nepodpořilo devět zastupitelů. Hlasování se zdrželi M. Ivan, 
Ing. P. Kučeravec, M. Pospíšil, Mgr. M. Vlasatý. 

V rámci čtvrtého bodu se projednávala žádost spolku Lužňáci 
o vyplacení finančního příspěvku na výstavbu nové lávky u Jose-
fínky. Vzhledem k tomu, že tato záležitost je v běhu již od roku 
2016, shrnul M. Jedlička podrobně celý vývoj této záležitosti, jak 
s ohledem na samotnou stavbu a vlastnické vztahy k pozemkům, 
na nichž je umístěna, tak i na pochybení ze strany Lužňáků 
s ohledem na v předchozích letech uzavřené smlouvy a nedodr-
žení smluvních podmínek ze strany tohoto spolku. Do rozpravy 
se přihlásil M. Pospíšil, který se pokusil některé citované skutečnosti 
vysvětlit z pohledu spolku Lužňáci. Uvedl, že členové spolku lávku 
vybudovali vlastními silami a její stavbu považuje za dokončenou 
a z jejich strany také uhrazenou, přesto, že nebylo zřejmé, jak se 
město Chropyně k celé záležitosti postaví. A nyní město znovu žádá 
o to, aby splnilo to, co slíbilo v roce 2017. Rozhořela se rozsáhlá 
diskuze k tomuto bodu, jejíž průběh si mohou ti, které zajímá, 
dohledat v zápisu z jednání uloženém na stránkách města. Násled-
ným hlasováním pak zastupitelé zamítli žádost o vyplacení dotace 
na stavbu lávky u Josefínky 10 hlasy. Proti byl Mgr. S. Kalinec a M. 
Pospíšil, Mgr. M. Vlasatý se hlasování zdržel.

Pátý bod byl věnován dotacím na podporu poskytovatelů sociálních 
služeb. Celkem bylo doručeno 5 žádostí. Jeden žadatel požádal 
o zpětvzetí žádosti. Rada města Chropyně schválila dne 9. června 
poskytnutí dotací třem žadatelům, výše příspěvku pro posledního 
žadatele je však v součtu vyšší než 50.000 Kč, proto o této žádosti 
musí rozhodnout Zastupitelstvo. Do rozpravy se nikdo nepřihlásil 
a výši příspěvku schválilo všech 13 zastupitelů.

V rámci šestého bodu byla projednána žádost Fotbalového klubu 
o mimořádný finanční příspěvek. Klub potřebuje zakoupit novou 
vřetenovou sekačku Jacobsen 1900 na údržbu travnaté plochy sta-
dionu. Fotbalový klub požádal o finanční dotaci ve výši 250.000 Kč. 
Vzhledem k požadované výši dotace je k rozhodnutí o poskytnutí 
finanční pomoci kompetentní Zastupitelstvo města. Také tuto 
dotaci zastupitelé bez rozpravy jednomyslně schválili.

Sedmý a poslední bod majetkoprávních záležitostí byl věnován 
žádosti SDH Chropyně o mimořádnou finanční podporu. SDH s Fot-
balovým klubem Chropyně, z. s., požádal o finanční příspěvek 
na rozšíření komunikace a posun oplocení sportovního areálu. 
Komunikace slouží k přístupu hostů do restaurace U Orla, současně 
je přístupovou cestou k prostranství, které využívá SDH Chropyně 

V pořadí 18. zasedání Zastupitelstva města Chropyně proběhlo dne 
16. června v Městském kulturním středisku za účasti 13 zastupitelů 
a osmi zástupců z řad občanů. Z jednání se předem řádně omluvili 
Ing. R. Macháček, V. Langrová, R. Lučan a Bc. I. Novotný. Po schválení 
programu jednání pak Zastupitelstvo projednalo následující body: 

Majetkoprávní záležitosti
Radní M. Jedlička přednesl první bod majetkoprávních záležitostí, 
týkající se původního záměru prodeje přečerpávací stanice odpadních 
vod v Plešovci. O koupi projevila zájem společnost Vodovody a kana-
lizace Kroměříž, a. s., a to za cenu 155.000 Kč. Do dnešního dne však 
nebyla společností předložena kupní smlouva, ani zaplacena kupní 
cena, proto byl zastupitelům předložen návrh na revokaci usnesení 
o prodeji přečerpávací stanice. Ing. Sigmundová k úvodnímu slovu 
připojila informace o tom, že z jednání s předsedou představenstva 
a. s. VaK Kroměříž vyplynulo, že společnost patrně kvůli výši ceny 
přečerpávací stanice vyvolá nová jednání s městem Chropyně. Věc 
bude brzy znovu projednávána Zastupitelstvem. Původní usnesení 
o prodeji tak bylo zrušeno hlasy všech 13 přítomných zastupitelů.

Druhý bod iniciovali majitelé bytu v bytovém domě Nádražní 
čp. 721, kteří požádali o odkup pozemku o výměře 379 m2, přile-
hajícího k bytovému domu, za účelem vytvoření klidové zóny pro 
setkávání jeho obyvatel. Podle názoru Odboru výstavby a životního 
prostředí Městského úřadu Chropyně je předmětem žádosti poze-
mek, který má povahu veřejného prostranství. Ve smyslu územního 
plánu je pozemek určen k hromadnému bydlení. V této souvislosti 
je hodnota pozemku minimálně desetinásobná oproti ceně nabízené 
žadateli. Pozemky sousedící s p. č. 1085/2 městu Chropyni nepatří. 
Aby mohlo město Chropyně vykonávat řádnou péči o pozemek, který 
je předmětem žádosti, pronajalo si sousední pozemky za výše popsaným 
účelem. Odbor výstavby a životního prostředí dlouhodobě nedopo-
ručuje veřejná prostranství prodávat. Platí to i v tomto případě, kdy 
mohou žadatelé realizovat své záměry na základě souhlasu vlastníka. 
V daném místě panuje složité majetkoprávní uspořádání s relativně 
pokojným stavem, do kterého by nebylo rozumné zasahovat. V těchto 
souvislostech Odbor výstavby a životního prostředí prodej pozemku 
nedoporučil, stejně jako Rada města. Do rozpravy se nikdo nepři-
hlásil a zastupitelé následně prodej neschválili. Hlasování se zdrželi 
Mgr. Vlasatý a M. Pospíšil.

Třetí bod majetkoprávních záležitostí byl projednáván proto, že man-
želský pár z Kojetína projevil zájem o odkoupení městského pozemku 
parcelní číslo 1324 v prostoru mezi ulicí Hrad a Zámeckým rybníkem. 
K žádosti uvedli, že již delší dobu hledají pozemek k výstavbě domu, 
popřípadě pozemek k zahrádkářské činnosti pro rekreaci s dětmi. Dle 
vyjádření Odboru výstavby a ŽP Městského úřadu Chropyně lze tento 
pozemek využít pouze za účelem zřízení zahrady nebo sadu přídomního 
i samostatného pro chovatelství či pěstitelství v zastavěném území obce, 
dále zde lze zřizovat stavby související s využitím pozemku pro pěstitelství 
a chovatelství a budovat související dopravní a technickou infrastruktu-
ru. Předmětný pozemek nelze tedy k zamýšlenému účelu využít, nebo 
pouze velmi omezeně. Pro případnou výstavbu by bylo třeba změnit 
územní plán. OVŽP se dále domnívá, že by bylo lépe do budoucna 
spojit tento pozemek s domem na ulici Hrad, na který navazuje, a pro-
to jeho odprodej nedoporučil. Do rozpravy se přihlásil Mgr. M. Vla-
satý, který připomněl, že město má aktuálně nedostatek vhodných 
prostor pro výstavbu rodinných domů. Vzhledem k tomu, že v zahra-
dách ulice Hrad směrem ke Skašticím se již stavět začalo, domnívá se, 
že i tento prostor by se k výstavbě dal použít. Záměr žadatelů se mu líbí, 
rád by ho podpořil. Ing. V. Sigmundová připomněla, že požadovaný 
pozemek se nachází v ochranném pásmu rybníka. Pásmo zasahuje zhru-
ba do poloviny zahrad, čímž je prostor pro výstavbu rodinného domu 
velmi omezen. Mgr. M. Vlasatý přesto vyzval zastupitele k tomu, aby 
zvážili podporu výstavby v lokalitě Hrad, aby zvážili možnost zasíťování 
a dalších příprav pro výstavbu. Zájem o výstavbu nových domů je velký, 
naopak využívání rozlehlých zahrad zaznamenává pokles zájmu. Lidé 

Z jednání Zastupitelstva

Kolem Zámeckého rybníka se nachází ještě ochranné pásmo 
v šířce 50 metrů od hranice Národní přírodní památky.
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V rozpravě se rozhořela poměrně dlouhá a široká diskuze ohledně práce 
jednotlivých výborů, kterou si zájemci mohou dohledat na stránkách 
města v zápisu z jednání. Následně zastupitelé vzali zprávu o činnosti 
výboru na vědomí. Zdržel se pouze Mgr. M. Vlasatý.

Zpráva o činnosti Investičního výboru 
Ing. J. Kalinec informoval zastupitele, že výbor se od posledního zasedání 
Zastupitelstva sešel dvakrát. V souladu se schváleným plánem práce 
se výbor zabýval investičními prioritami, především výkupem pozemků. 
Požadavky vlastníků pozemků nejsou jasné, vyjádření některých se ješ-
tě nepodařilo vůbec získat, na výzvy nereagují. Výbor doporučuje Za-
stupitelstvu orientovat se ve věci výkupu těchto pozemků také na další 
pozemky v lokalitě. 
Investiční výbor se podrobně věnoval také rekonstrukci budovy Střediska 
volnočasových aktivit, projednávala se oprava střechy, možnosti vytápění 
objektu nebo vybudování zdviže. Zpráva o činnosti výboru byla vzata 
na vědomí všemi zastupiteli a dále Zastupitelstvo uložilo Radě města 
zveřejnit záměr prodeje budovy bývalé knihovny a předložit na příštím 
jednání výsledky z jednání o odkupu pozemků a předběžných odhadů 
jejich zasíťování. Zde se zdrželi hlasování Mgr. S. Kalinec, JUDr. N. Na-
vrátilová, M. Pospíšil a Ing. V. Sigmudová.

„Požární zbrojnice a středisko volnočasových aktivit Plešovec" 
- formulace zadání projektové dokumentace
Rada města měla usnesením Zastupitelstva číslo 0193/16ZM/2021 
za úkol oslovit projekční kanceláře a získat cenové návrhy na projek-
tovou dokumentaci ke zbourání stávající klubovny mládeže v Plešovci 
a vybudování nové požární zbrojnice a střediska volnočasových aktivit 
v Plešovci. Zastupitelstvo v tomto bodu jednomyslně schválilo zadání 
pro zpracování projektové dokumentace na tuto novou budovu.

Účetní závěrka města Chropyně za rok 2020
Starostka města předložila zastupitelům ke schválení Účetní závěrku 
města Chropyně za rok 2020 včetně předepsaných podkladů. Účetní 
závěrka města Chropyně za rok 2020 byla přezkoumána auditorkou 
a tato byla také bez rozpravy zastupiteli jednomyslně schválena.

Závěrečný účet města Chropyně včetně zprávy o výsledku pře-
zkoumání hospodaření za rok 2020
Starostka města předložila zastupitelům ke schválení Závěrečný účet 
města Chropyně za rok 2020. Záporné znaménko u položky „Financo-

k výcviku mladých hasičů. Požadovaná výše dotace činí 150.000 Kč, 
proto i o této záležitosti musí rozhodnout Zastupitelstvo města, což 
se, stejně jako v předchozích případech, následně i stalo.

Zrušení pořízení změny Územního plánu Chropyně č. 3 
a rozhodnutí o pořízení změny Územního plánu Chropyně č. 5 
Starostka města informovala zastupitele, že se jedná o změně 
územního plánu, která se vztahuje k uvažované přeložce místní 
komunikace silnice III/4349 v úseku Chropyně – Záříčí. Město 
jednalo opakovaně jak se Správou železnic, tak se Zlínským krajem, 
kde padlo, že investor modernizace trati je ochoten přistoupit 
na vybudování přeložky komunikace, ale chce, aby potřebná změna 
územního plánu byla pořízena co nejrychleji, tak aby bylo možné 
při výkupech pozemků využívat i možnost vyvlastnění. Jedinou 
možností, jak přípravu změny územního plánu urychlit, je ukončení 
pořizování změny původní a pořízení změny nové. Budou s tím 
souviset jisté výdaje, protože bude třeba provést zakreslení jiného 
průběhu komunikace, ale pokud se bude pokračovat s pořízením 
změny číslo 3, bude Ministerstvo dopravy trvat na zanesení pod-
jezdu v ulici Tovačovská. Pan I. Juřena se obrátil na zastupitele 
a chtěl od nich ujištění, že si uvědomují, že vybudování přeložky 
komunikace bude město v dnešních cenách stát patrně 22 mil. 
Kč. Pozitivním přínosem by jistě bylo odklonění dopravy z města. 
Pan M. Ivan se domnívá, že pořízení změny č. 5 bude znamenat, 
že město bude muset vykoupit od občanů potřebné pozemky. 
Je mu známo, že někteří s prodejem souhlasit nebudou, a obává 
se negativních emocí ve městě. Ing. V. Sigmundová uvedla, 
že město do výkupu bude zasahovat pouze v případě, že někteří 
vlastníci budou chtít prodat pozemek celý, a ne jenom potřebnou 
část pod cestou. Město by koupilo pozemek celý a Správa železnic 
by si od města koupila jen potřebný díl pod cestu. Institut vyvlast-
nění bude mít v rukou výhradně Správa železnic, město ne. V ná-
sledném hlasování nově navrženou změnu územního plánu schválilo 
11 zastupitelů. Proti byl M. Pospíšil, M. Ivan se hlasování zdržel.

Zpráva o činnosti Rady města Chropyně
Mimo standardní zprávu činnosti Rady zmínil Mgr. S. Kalinec po-
drobněji pouze jeden z projednávaných bodů, kdy se Rada zabývala 
podnětem Kontrolního výboru. Výbor navrhl, aby město zvážilo 
možnost využití plochy u domu čp. 529 na ulici Tyršova, respektive 
její rekonstrukci a vybudování hřiště pro děti. Rada města se však 
rozhodla, že žádný návrh nebude připravovat, že nebude zasahovat 
do pokojného stavu, který v této lokalitě v současné době panuje. 
Zprávu následně vzali zastupitelé na vědomí hlasy všech přítomných.

Zpráva o činnosti Finančního výboru 
Mgr. Milan Bajgar informoval zastupitele, že výbor na svém zasedání 
dne 9. června projednal materiály týkající se finančních a majet-
kových záležitostí, které jsou předkládány k jednání Zastupitelstvu. 
Otázkami člena výboru Ing. J. Maršálka, které na jednání padly, 
se již Zastupitelstvo zabývalo. Zápisy z jednání výboru jsou k dis-
pozici na webu města Chropyně.

Zpráva o činnosti Kontrolního výboru
JUDr. N. Navrátilová informovala zastupitele, že výbor se od břez-
nového zasedání Zastupitelstva sešel dvakrát. Na svých jednáních 
mimo jiné provedl kontrolu pohledávek SMM Chropyně i města 
Chropyně, kontrolu provádění zimní údržby i přípravy Městského 
koupaliště na novou sezónu, prodiskutoval kompetence povinných 
výborů Zastupitelstva zřízených ze zákona ve srovnání s výborem 
zřízeným nad povinný rámec, projednal také aktualizovaný přehled 
rozpracovaných investičních akcí. 
V souvislosti s tímto přehledem výbor navrhuje projednat a nechat 
schválit Zastupitelstvem, že záměr rekonstrukce Městského kultur-
ního střediska bude proveden bez ohledu na výsledek dotačního 
řízení, protože MKS je jediným a nezbytným společenským centrem 
města, občanům velmi chybí. 

Z jednání Zastupitelstva

Členové Kontrolního výboru Zastupitelstva vyjádřili 
poděkování pracovnicím příspěvkové organizace SLOCH, 

členům Rodinného centra Sedmikráska 
a turistického oddílu Kamínek za skvělý nový nápad 
a provedení akcí „Čarodějnický park“ a „Den dětí“. 

Poděkování si zaslouží i pan Martin Fusek za zorganizování 
dětského dopravního hřiště pro děti z místní mateřské školy. 
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vání“ znamená, že zatímco k 1. lednu 2020 bylo na účtech města více 
než 45 mil. Kč, na konci roku 2020 bylo na účtech města již 50 mil. Kč. 
Příjmová část rozpočtu byla plněna na téměř 105 %, tedy příjmy města 
dosáhly na 101,6 mil. Kč. Vývoj daňových příjmů v roce 2020 kopíroval 
rok 2017. Celkem činily daňové příjmy více než 71 mil. Kč. Výdajová 
část rozpočtu byla čerpána na 68 %, což činí 97 mil. Kč. Nízké čerpání 
výdajů je ovlivněno především nečerpanými prostředky z rozpočtové 
rezervy. Oproti předpokladům se podařilo dokončit několik investičních 
akcí. Patří mezi ně spojovací krček v základní škole nebo rekonstrukce 
budovy na ulici Ječmínkova. Proběhly výkupy pozemků. Velkou akcí byla 
další etapa regenerace sídliště, bylo vybudováno nové hřiště pro děti. 
Další velkou položkou bylo vybudování varovného informačního systé-
mu. Do rozpravy se nikdo nepřihlásil a materiál byl schválen. Hlasování 
se zdrželi M. Ivan a M. Pospíšil.

Rozpočtové opatření města Chropyně č. 2 v roce 2021
Tímto rozpočtovým opatřením byly provedeny úpravy rozpočtu pro 
letošní rok, a to již podruhé. Největší změnovou položkou je částka 
2 mil. Kč určená na realizaci úvěru. Tyto i všechny další nově zapojo-
vané prostředky jsou čerpány z rezervy. Součástí rozpočtových změn 
je finanční podpora 250 tisíc Kč určená pro Fotbalový klub Chropyně, 
150 tisíc Kč určených pro SDH Chropyně, o částku 350 tisíc Kč jsou 
navyšovány výdaje spojené s pořízením nových odpadových nádob 
a zavedením nového systému třídění odpadů. Součástí rozpočtového 
opatření je také tzv. průtokový transfer, který přes rozpočet města 
pouze beze změny přejde a míří do rozpočtu příspěvkové organizace 
SLOCH, je určen pro pečovatelky v souvislosti s epidemií. Na stra-
ně příjmů je nově zanášen do rozpočtu kompenzační bonus ve výši 
202 tisíc Kč, pak i již zmíněný průtokový transfer pro SLOCH ve výši 
400 tisíc Kč, drobné dotace na sociální práce vykonávané na úřadě 
ve výši 94 tisíc Kč. Do příjmové stránky rozpočtu jsou zaneseny také 
dotace ve výši 21 tisíc Kč od obcí správního obvodu, pro které naše 
město vykonává agendu sociálně-právní ochrany dětí. Ze Zlínského 
kraje má město přislíbenu dotaci ve výši 300 tisíc Kč na pořízení nového 
hasičského automobilu. Proti schválení tohoto materiálu se vyslovil 
pouze M. Pospíšil.

Návrh na uzavření smlouvy s poskytovatelem „Investičního 
úvěrového rámce Chropyně"
V souladu s usnesením Zastupitelstva ze dne 24. února 2021 byly oslo-
veny tři banky s poptávkou úvěrového rámce. Nabídku zaslala pouze 
Komerční banka, která jediná nabídla splatnost úvěru v délce 30 let, 
jak město požadovalo. Ostatní banky byly ochotné nabídnout dobu 
splácení maximálně v délce 25 let. Dle smlouvy bude úvěr úrokován 
sazbou 3M PRIBOR + 0,01 % p. a. po celou dobu úvěru. Úrokovou 
sazbu je možno kdykoli zafixovat. I. Juřenu zajímalo, co je dvoumilionový 
poplatek a kolik činí roční úroková sazba. Mgr. Vlasatý se pozastavil nad 
tím, že nabídku poslala jen Komerční banka, a Ing. Maršálek záměr úvěru 
kritizoval a doporučoval, aby si o úvěru rozhodlo až další Zastupitelstvo. 
V následném hlasování pak uzavření smlouvy o úvěru podpořilo 9 za-
stupitelů, Mgr. M. Vlasatý a M. Pospíšil byli proti, M. Ivan a Ing. P. Ku-
čeravec se hlasování zdrželi.

Záměr dalšího nakládání s budovami čp. 341 v ulici Masarykova 
a čp. 348 v ulici Komenského
Na základě uloženého úkolu jsou zastupitelům předkládány 
znalecké posudky za účelem zjištění ceny v místě a čase obvyklé 
u nemovitostí čp. 348 v ul. Komenského v Chropyni (dříve sídlo 
příspěvkové organizace Správa majetku města Chropyně) a čp. 341 
v ul. Masarykova (dříve knihovna) včetně pozemků. Cena obvyklá 
u objektu knihovny včetně pozemku činí 3.300.000 Kč. Cena 
obvyklá u objektů SMM včetně pozemků činí 8.300.000 Kč. 
Do rozpravy se přihlásil Mgr. M. Vlasatý, který chtěl vědět, kdo 
zpracoval uvedené posudky. Pan L. Graclík uvedl, že zpracovatelem 
byl Ing. Slavomír Černý ze Zdounek, a Mgr. M. Bajgar připomněl, 
že tento posudek je součástí přiloženého materiálu. Následně všemi 
zastupiteli byl materiál vzat na vědomí. 

 

Návrh obecně závazné vyhlášky města Chropyně o stanovení 
obecního systému odpadového hospodářství na území města 
Chropyně
Vzhledem k tomu, že od 1. července dojde ke změně systému sběru, svo-
zu a třídění odpadů, je nutné aktualizovat příslušnou vyhlášku, respektive 
vydat novou vyhlášku, která reflektuje situaci, která ve městě nastane 
k tomuto datu. Jediné, co zatím tato vyhláška neupravuje, je zapojení 
podnikatelů do tohoto systému. Zatím nebyl dohodnut způsob, jakým 
budou podnikatelé do nového systému zapojeni, navíc podnikatelé mají 
poplatek pro letošní rok již uhrazen. V této oblasti bude vyhláška aktu-
alizována před závěrem roku. Předkládaný text vyhlášky byl konzultován 
i se svozovou firmou, která do něj nechala zapracovat drobné úpravy. 
Pana M. Pospíšila zajímalo, kdo stanovil maximální objem stavební suti, 
který může odevzdat bezplatně občan města na sběrný dvůr do výše 
0,3 kubíku. Mgr. S. Kalinec uvedl, že toto omezení má sloužit k tomu, 
aby občané na sběrný dvůr vozili opravdu jen zbytky drobných stavebních 
úprav. K velkému objemu není sběrný dvůr určen. Toto opatření bylo 
konzultováno i s okolními městy. Uložení odpadu nad toto množství 
bude zpoplatněno. Vyhláška byla schválena 11 přítomnými zastupiteli, 
proti byl M. Pospíšil, hlasování se zdržel Mgr. M. Vlasatý.

Nominace kandidátů na funkci přísedícího soudce Okresního 
soudu v Kroměříži na období 2022–2025
V letošním roce končí funkční období aktuálně zvoleným přísedícím 
Okresního soudu v Kroměříži za město Chropyni. Aktuálními přísedícími 
jsou Milan Bajer, Ing. Jaroslav Kotula, Ing. Jiří Rosecký, Pavel Rozsypálek 
a Mgr. Michal Vlasatý. Všech pět stávajících přísedících projevilo zájem 
pokračovat i v dalším funkčním období. 
Předseda Okresního soudu v Kroměříži upozornil, že optimální počet 
přísedících z města naší velikosti, aby byla zajištěna dostatečná funkčnost 
okresního soudu, je 6. Zájem o danou funkci projevil místostarosta 
Mgr. S. Kalinec. Kandidáty do této funkce navrhuje zastupitelstvo obce. 
Předseda okresního soudu návrh posoudí a vyjádří k němu své stano-
visko. V případě kladného stanoviska jsou následně schválení kandidáti 
na uvedené funkční období zvoleni opět zastupitelstvem obce. V na-
šem případě byli na tomto jednání Zastupitelstva kandidáti navrženi 
a na jednání Zastupitelstva v září budou do uvedené funkce zvoleni. 
Tento návrh zastupitelé jednomyslně schválili.

Ornitologická pozorovatelna – jizva na tváři města
M. Pospíšil upozornil tímto materiálem na tristní stav pozorovatelny 
ptactva u Zámeckého rybníku. Za vhodné považuje vyvolat společné 
jednání všech zainteresovaných stran, kde by byla dojednána strategie, 
jakým směrem se bude život pozorovatelny ubírat dál, tomu odpovídá 
návrh jeho usnesení ve své první části. V rozpravě byl vedením města 
ujištěn, že ze strany města bylo realizováno několik kroků a vlastníkovi 

Z jednání Zastupitelstva

Budova bývalé knihovny na Masarykově ulici je nyní volná, 
určená k prodeji.
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Z jednání Zastupitelstva
objektu byly zaslány návrhy na možnou společnou aktivitu při ochraně 
této stavby před vandaly. Prozatím však z protistrany nebyly dodány 
závěry dalšího postupu. Materiál tak následně všichni přítomní zastu-
pitelé vzali na vědomí.

M. Pospíšil následně požádal zastupitele o stažení následujících dvou bo-
dů z programu jednání (Příspěvek města na rekonstrukci naučné stez-
ky a Návrh na dílčí úpravu regulativů charakteru a struktury zástavby 
územním plánem). První bod byl již projednán v rámci majetkoprávních 
záležitostí (stažení hlasováním schváleno, zdržel se pouze M. Ivan), druhý 
v mezidobí pozbyl aktuálnosti (schváleno jednomyslně).

Odkaz Emila Františka Josefa Filly v Chropyni
M. Pospíšil předložil zastupitelům materiál, který zpracoval ve spolupráci 
s Ing. A. Hrdličkou. V souvislosti s přípravou zdvojkolejnění trati má dojít 
k demolici objektu nádražní budovy, což je současně rodný dům Emila 
Filly. Nádražní budova bude nahrazena novou, moderní, odpovídající 
současným požadavkům. Na této nové budově by měla být plaketa 
připomínající, že se v těchto místech narodil tento významný malíř. 
Vzhledem k tomu, že před lety byla zrušena výstava jeho děl na místním 
zámku, nepovažuje předkladatel pouhou plaketu jako dostatečnou. 
V rozpravě ještě Ing. A. Hrdlička navrhl, aby se město aktivně pokusilo 
vrátit na zámek sbírku Fillových obrazů, která zde byla v minulosti. 
Zastupitelé vyjádřili souhlas s potřebou zajištění důstojné připomínky 
rodného místa významného umělce všemi hlasy. 

Všeobecná rozprava
Pan M. Ivan se ztotožnil s myšlenkou Ing. A. Hrdličky. Domnívá se, 
že by město mělo opravdu prověřit možnost, jak dostat část obrazů Emila 
Filly zpět do Chropyně. Bylo by to zajímavé lákadlo pro turisty. Je to i 
součástí programu rozvoje města. Byla by to podpora turistického ruchu. 

Vhodné by bylo prověřit i možnosti získání dotačních prostředků. 
Ing. V. Sigmundová upozornila, že místní zámek není majetkem města, 
vlastníkem je Arcibiskupství olomoucké. V pronájmu má zámek Zlínský 
kraj, užívá ho krajská organizace Muzeum Kroměřížska. V současné době 
probíhají jednání o dalším fungování a případně i vlastnictví zámku. 
Do jejich ukončení nebude možné nějaké nové jednání ze strany města 
iniciovat.
Celý text zápisu z jednání je k dispozici na webu města v sekci město 
online – Zastupitelstvo města nebo je k nahlédnutí na sekretariátě 
MěÚ Chropyně.                                                                      SK

V souvislosti s přípravou zdvojkolejnění trati 
má dojít k demolici objektu nádražní budovy.



11

7/2021 Zpravodaj města Chropyně

Tak jsem využil výzvy pana místostarosty Mgr. Kalince k návratu ke sta-
rým časům, kterou učinil ve Zpravodaji č. 6. Měl jsem trochu obavu, 
že dle jeho slov za své názory dostanu jednu přes držku, ale musím říci, 
že k žádnému fyzickému násilí nedošlo na žádné straně. Po úvodních zdvo-
řilostních větách jsme začali probírat problematiku odpadů v Chropyni.
Hned na úvod jsem panu místostarostovi řekl, že z jedné nádoby 
na odpad udělat čtyři mi nepřijde rozumné. Jeho odpověď byla, 
že z mnoha návrhů jim tato varianta přišla nejvíce elegantní a nejjed-
nodušší. A hned mi naopak položil otázku, jak bych to řešil já. 
Můj osobní názor je ten, že místo 120litrové nádoby mohla být 240li-
trová s vývozem jednou za tři týdny. Tím by se ušetřila polovina vývozů 
odpadu a měly zůstat zachovány zvony na tříděný odpad. 
Reakce byla velice rychlá: „To sice ano, ale při odvozu zvonů na tříděný 
odpad jejich vyprázdnění trvá dlouho a vozí se jen vzduch, vývoz nových 
nádob bude rychlejší. A tím, že dojde ke stlačení odpadu, se více využije 
prostor vozu. Tento systém funguje ve více obcích a městech…“ Zajímalo 
mě ve kterých. Odpověď: „Plumlov, Litovel a další.“ 
Další můj argument byl, že jen město zvýšilo počet nádob na komunální 
odpad, kdo třídil, bude třídit dál, a kdo netřídil, tak ho nějaká barva 
nádoby nebude zajímat. Odpověď byla: „Já občanům věřím, že třídit 
budou.“
Další můj dotaz byl, kdo zaplatí tak velké rozšíření nádob na odpad? 
Bylo mi řečeno, že se využilo dotací, kdy hlavním zdrojem dotace byla 
hnědá nádoba na bio odpad. Musím říct, že mě tato odpověď zaskočila, 
protože na bio odpad město rozdávalo kompostéry, tak proč další ná-
doba na bio odpad. Odpověď zněla: „Je pravdou, že většina rodinných 
domů možnost získat kvalitní kompostér využila, ale na druhou stranu 
na sídlišti bylo řešení bioodpadu složité a tento nový systém ho hodně 
zjednoduší.“ Pan místostarosta dodal, že pokud využívám kompostér 
a nádobu na bio odpad nechci, tak ji můžu vrátit.
Zajímalo mě, co mají dělat rodiny s jedním nebo i více malými dětmi 
nebo naopak starší spoluobčané, kteří vzhledem ke svému zdravot-
nímu stavu potřebuji jednorázové pleny atd. Takovým domácnostem 
ta malá nádoba nemůže na tři týdny stačit. I toto má – dle slov pana 
místostarosty – řešení. Dotyčná osoba musí dojít na radnici a požádat 
o další nádobu na komunální odpad, samozřejmě musí doložit, z jaké-
ho důvodu ji potřebuje, a každá žádost bude individuálně posouzena. 
Při kladném posouzení už nádoba nebude dána na dobu neurčitou, 
ale třeba na dva roky a po této době musí žadatel znovu doložit, 
že ji stále potřebuje, nebo ji vrátit.
Nechyběla ani má otázka mířící na občany, kteří žijí sami a nevytvoří 
takové množství odpadu, aby tyto nádoby mezi pravidelnými vývozy 
naplnili. Směřoval jsem tento dotaz hlavně na plast a papír. Myslím 
si totiž, že jim to bude jen zabírat místo a tyto nádoby nebudou využity. 
Následovala opět rychlá odpověď: „To je pravda. Taková situace může 
nastat. Nebylo ale v našich silách chodit dům od domu a zjišťovat po-
třeby jednotlivých domácností. Tento systém je nastaven pro všechny 
stejně a následně se budou řešit individuální odlišné případy. Kvůli pěti 
rodinám nebudeme měnit celý systém.“
Jako další, podle mě velký problém, je umístění nádob. Při jejich velikosti 
si myslím, že se najde dost rodin, potažmo i celých lokalit, kde může 
být velkým a možná i neřešitelným problémem umístit tyto nádoby 
na vlastní pozemek. Nato mi Mgr. Kalinec odpověděl, že již ve Zpra-
vodaji psal, že si jsou vědomi toho, že tento problém nastane. Opět 
se bude řešit individuálně. Podle mne to ale není ideální řešení. Pokud 
se už dopředu vědělo o tomto problému, proč se neřešil ještě před 
spuštěním tohoto systému. V takových lokalitách mohli občané dostat 
pouze černou nádobu na směsný odpad a pro nádoby na papír, plast 
a bio se mohla vytvořit takzvaná hnízda s možností uložení většího 
objemu. Tím by se problém vyřešil hned na začátku. Vždyť i na ulici 
Nádražní se při rekonstrukci chodníku již předem připravil záliv pro 
kontejnery pro dva vchody.
Zajímalo mne, zda se pan místostarosta neobává, že bude Chropyně 
zaplavena popelnicemi umístěnými před rodinnými domy. Nebude 
to pěkný pohled. Pan místostarosta mi na to odpověděl, že si nemyslí, 

že tato situace bude příliš četná. Určitě některé popelnice zůstanou 
před domy, ale nebude jich moc. Uvedl, že dokonce četl na sociální síti 
názor, že když u paneláků stojí kontejnery na městské pozemku, tak by 
tomu mělo být stejně i u rodinných domů. Přiznal jsem se, že tento názor 
jsem napsal na síť já. A následovala opět rychlá odpověď: „Je to stejné, 
jako když obyvatelé panelových domů neparkují na trávě u paneláků, 
ale u některých rodinných domů majitelé svá vozidla klidně parkují 
na městském pozemku, a ještě k tomu na trávě. Na tento argument 
jsem neměl co odpovědět. Musel jsem souhlasit. 
Pan místostarosta se obrátil na mě a zeptal se, jak třídím já. Moje odpo-
věď ho zaskočila. Přiznal jsem, že zatím patřím mezi tzv. základní třídiče, 
tedy že třídím pet lahve, větší plasty a papír. Určitě neutíkám s každým 
papírem nebo kelímkem do nádoby na tříděný odpad.
Dostali jsme se i k finanční stránce tohoto systému. O tom, že na spuštění 
tohoto nového systému město využilo dotace, jsem už psal. Zajímalo 
mě ale, co tato změna přinese městu, potažmo občanům. Tady násle-
dovala obsáhlejší odpověď: „Cílem je zvýšit poměr vytříděného odpadu, 
a tím dostat zpět více peněz to rozpočtu města. Tyto peníze by měly 
zajistit nezvyšování poplatku za komunální odpad. Bude to samozřej-
mě závislé na tom, jak kvalitně budou občané třídit.“ Požadoval jsem 
upřesnění. „Bio nádoby jsou například určeny na slupky a další rostlinné 
zbytky od přípravy nedělního oběda. Bude ale chybou, když tak budou 
lidé házet tento odpad v igelitových sáčcích nebo taškách. Tím bude 
bio odpad znehodnocen. Správně bychom měli bio odpad ze sáčku 
nasypat do určené nádoby a sáček pak vhodit do nádoby na plast. 
Stejně tak, pokud někdo směsný odpad vhodí do nádoby na plast. 
I to bude špatně a znehodnotí se tím vytříděný plastový odpad. Pak 
se může stát, že bude tříděný odpad vyhodnocen jako znehodnocený 
a městu bude krácen zpětný bonus.“ Pan místostarosta proto zdůraznil, 
že bude záležet na každém z nás. 
Nedalo mi to a zeptal jsem se, jak tomuto znehodnocování chce měs-
to zabránit. Odpověď: „Město se bude muset spolehnout na občany, 
že oni sami budou hlídat, jak se třídí v jejich domě. Snahou města 
je více třídit do popelnic než vozit do sběrného dvora, a to z důvodu 
vyššího zpětného bonusu.“
Jen je škoda, že jsem se nedozvěděl, s jaký finančním přínosem město 
počítá a co bude považovat za úspěch.
Závěrem malé shrnutí, jak jsem to pochopil já. Pokud budeme hodně 
a kvalitně třídit, tak se v obcích kolem nás budou zvedat poplatky 
za odvoz komunálního odpadu, ale u nás zůstanou ve stejné výši. 
Sice na pohádky už nevěřím, ale třeba se pletu, stane se zázrak a bude 
to fungovat.
Jak mi na závěr řekl pan Mgr. Kalinec: „Dejme tomu nějaký čas a pak 
se ukáže.“ Těsně před tím, než jsme se rozešli, tak jsme spolu uzavřeli 
soukromou sázku. O co, to si nechám pro sebe. Teď to bude záležet 
na Vás všech, jestli do peněženky budu muset sáhnout já, nebo pan 
místostarosta. Kostky osudu jsou vrženy.

Radek Kroupa

Kostky jsou vrženy
aneb ještě něco k odpadům v Chropyni
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Od 1. července tohoto roku se v našem městě uskutečnila významná 
změna v systému sběru a třídění komunálních odpadů. Stávající režim 
s nádobami na směsný komunální odpad u jednotlivých nemovitostí spolu 
s 24 společnými stanovišti s nádobami na vytříděné složky komunálního 
odpadu byl nahrazen systémem DOOR TO DOOR, při kterém je u každé 
dotčené nemovitosti sada nádob odpovídající velikosti, a to 

černá nádoba na směsný komunální odpad,
žlutá na plasty s kovy,

modrá na papír a nápojové obaly,
hnědá na bioodpad.

Vedle těchto sad jsou k dispozici 3 společná stanoviště s nádobami 
na vytříděné složky komunálního odpadu a na 24 stanovištích je možno 
odložit bílé a barevné sklo, jak tomu bylo doposud. Společná stanoviště 
se nacházejí na náměstí Svobody poblíž bývalých lázní, na Moravské 
ulici poblíž prodejny Albert a v Plešovci na návsi. Je zde možno odložit 
sklo, plasty, kovy, papír, textil a drobné elektro s tím, že v Plešovci zatím 
nelze odložit textil a elektro. Vedle těchto možností lze nadále samo-
zřejmě odkládat všechny složky komunálního odpadu na sběrném dvoře 
v Nádražní ulici, jak tomu bylo doposud. 
Všechny odpadové nádoby u nemovitostí jsou opatřeny čipy, které slouží 
k evidenci nádob a jejich výklopů při svozech odpadu.
Nový systém je v chodu několik týdnů. Ukázalo se, že ve sféře rodinných 
domů nejsou prakticky žádné vážné problémy. Občané rodinných domů 
si osvojili kalendář svozových termínů a až na ojedinělé případy, kdy 
nebyla svozovou firmou vyklopena nádoba z důvodu jejího nesprávné-
ho obsahu, např. komunální odpad v plastech, papíru či bioodpadu, 
potíže nejsou. 
Ve sféře bytových domů se potvrdilo, že i přes významné snížení počtu 
nádob na směsný odpad je týdenní svozová frekvence u nádob o objemu 
1100 litrů postačující, s rezervou pro případné výkyvy v produkci odpadů. 
Jiná situace je u bytovek s nádobami na plasty a papír také o objemu 
1100 litrů, kde nastavené třítýdenní frekvence významně nestačí. Děje 
se tak v důsledku zvýšeného množství vytříděného plastu, kovů a papíru 
občany, což je pozitivní a logicky se to s příchodem nového systému 
očekávalo, ale také v důsledku toho, že jsou značné rezervy občanů 
v úpravě odpadů před vložením do nádob (sešlapávání petek, rozkládání 
papírových krabic a podobně). V těchto souvislostech jsou doposud reali-
zovány mimořádné svozy papíru a plastů s tím, že na základě prováděného 
monitoringu naplněnosti nádob budou v brzké budoucnosti svozové 
frekvence upraveny smluvně dle reálné potřeby příslušných komodit. 
U bytových domů s nádobami o objemu 660 litrů jsou svozové frek-
vence nevyhovující u některých domů a budou na základě relevantních 
informací v brzké době rovněž upraveny. 
Další změny se dotknou také některých stanovišť odpadových nádob, 
kde budou upraveny počty nádob, případně budou přesunuta či zrušena 
některá stanoviště jako taková, a to nejen s ohledem na optimalizaci 
svozu, ale také z pohledu zajištění bezpečnosti silničního provozu. Veš-
keré úpravy stanovišť budou činěny s cílem optimalizovat nový systém 
na podmínky města Chropyně. 
Výrazným nešvarem u bytových domů je způsob odkládání bioodpadu. 
Občané sice bioodpad třídí a odkládají do správných nádob, což si za-
slouží velkou pochvalu, ale vše je zmařeno tím, že bio je odloženo 
v plastových obalech. Takový „bioodpad“ je nevyužitelný, nesměřuje 
na městskou kompostárnu, jak by měl, ale na skládku, a na ní se samo-
zřejmě platí. 
Se stanovišti odpadových nádob u bytovek ještě souvisí výskyt červů, 
který je způsoben nikoliv novým systémem, ale způsobem odkládání 
organického odpadu živočišného původu, který je nedbale ukládán volně 
přístupný hmyzu a mnohdy navíc do nesprávných nádob.
Z výše uvedeného je zřejmé, že pro řádné, věcné i ekonomické fungování 

systému a minimalizaci negativních průvodních jevů je třeba neodkladné 
osvojení následujících zásad:

Odpady je třeba důsledně roztřídit a odkládat do správných 
nádob. Na všech nádobách u bytovek jsou popisky, jaký odpad 
do nich patří, případně nepatří.

Směsný komunální odpad, zbavený zjednodušeně řečeno pa-
píru, kovů, nápojových obalů, plastů a bioodpadu rostlinného 
původu, patří do černé nádoby a nelze jej vhazovat do nádob 
hnědých či jiných.

Papírové krabice je třeba před vložením do modré nádoby roz-
ložit, aby zabíraly minimální prostor.

Také plasty, zejména PET láhve, případně nápojové plechovky, 
je třeba před odložením do žluté nádoby sešlapat na minimální 
objem.

Zbytky z kuchyně živočišného původu (maso, kosti) je třeba 
před odložením vložit do plastového obalu (sáčku), řádně 
zavázat, aby se obsah znepřístupnil hmyzu, a vložit jej do ná-
doby na směsný odpad, tedy do nádoby černé, nikoliv do hnědé 
na bioodpad!

Odpady rostlinného původu (zbytky z kuchyně, květiny, kvě-
tinové substráty apod.) lze vkládat pouze do hnědé nádoby, 
a to bez obalů, nebo maximálně v obalech papírových (papíro-
vé tašky). V žádném případě nelze předmětný odpad odkládat 
v plastových obalech! Pokud je bioodpad soustředěn v domác-
nosti v plastovém obalu, musí být obsah vysypán do hnědé ná-
doby a obal odložen do černé nádoby a v případě, že obal není 
znečištěn, do žluté nádoby.

Nádoby o objemu 120 a 240 litrů, které jsou u rodinných domů a u ně-
kterých menších bytových domů, nemusí být vystaveny v den svozu pří-
slušné komodity dle svozového kalendáře. Vystavují se výhradně nádoby 
plné s výjimkou bioodpadu. Pokud tedy máme v den svozu nádobu 
naplněnou jen z poloviny a je zřejmé, že do dalšího svozu kapacitně 
vydrží, pak nádobu v den svozu nevystavíme. Systémově jsou totiž platby 
za svoz odpadů nastaveny za vyklopení nádoby, takže pokud se nádoba 
nevystaví, nebude za ni fakturováno. Zkušenosti některých běžných do-
mácností se systémem jsou i takové, že doposud některé nádoby vůbec 
nevystavily, a to bez průvodních jevů, zápachu a červů. 
Je skutečností, že s příchodem nového systému se mnohé, dlouhá léta 
zaběhané, návyky občanů změnily, a navíc přišly nové nároky. Změna 
systému v Chropyni ale nebyla samoúčelná a svévolná, ale navázala 
na novou právní úpravu v odpadovém hospodářství, která prakticky zakazuje 
ukládání využitelných složek komunálního odpadu na skládkách a dále 
progresivně zvyšuje poplatky za ukládání odpadů na skládkách. Těmito 
nástroji byly samosprávy obcí přinuceny k zavádění opatření ke zvyšování 
podílu vytříděných složek komunálního odpadu a nutno podotknout, 
že systém DOOR TO DOOR je považován v tomto ohledu za nejefektivnější. 
První zkušenosti se systémem v Chropyni ukazují, že i přes výše popsané 
počáteční potíže jsou náklady na provoz systému nižší než v předchozím 
období, a to i po zápočtu mimořádných svozů, kterými byla řešena 
přeplněnost nádob. Rovněž tak množství vytříděného papíru či plastů 
jsou výrazně vyšší než v předchozím období a souběžně byl zaznamenán 
pokles množství směsného komunálního odpadu minimálně o čtvrtinu. 
Nastoupená cesta je tedy správná a je jen třeba systém optimalizovat 
do našich podmínek. 
Pevně věříme, že sledujeme ve věci stejné cíle a že správným tříděním 
chceme šetřit zejména životní prostředí, potažmo finanční prostředky 
veřejné, ale i občanů samotných. Odpady jsou náš společný problém, 
a jak k němu budou národy, ale i jednotlivci přistupovat, tak bude naše 
nejbližší okolí, ale i celý svět vypadat.    

Ing. Jiří Pospíšil

Odpadové hospodářství od 1. července

Karta s návodem jak třídit odpad
v tomto čísle Zpravodaje.
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Volby do Poslanecké sněmovny se konají ve dvou dnech, v pátek 
8. října od 14:00 do 22:00 a v sobotu 9. října od 08:00 do 14:00. 
Volič hlasuje v tom volebním okrsku, kde je přihlášen k trvalému 
pobytu. Výjimkou jsou voliči hlasující na voličský průkaz nebo voliči 
nacházející se v době voleb v nemocnici, ústavu sociální péče nebo 
jiném obdobném zařízení. 
Voličem je občan České republiky, který nejpozději 9. října 2021 
dovrší věku 18 let.

Hlasovací lístky
Hlasovací lístky pro volby do Poslanecké sněmovny jsou vytištěny pro 
každou politickou stranu, politické hnutí nebo koalici samostatně.
Na každém hlasovacím lístku je uvedeno číslo určené losem. Hlasovací 
lístky týchž politických stran, politických hnutí a koalic musí být ve všech 
volebních krajích označeny stejným vylosovaným číslem. Pokud některá 
politická strana, politické hnutí nebo koalice nepodaly kandidátní 
listinu ve všech volebních krajích, zůstane v daném volebním kraji toto 
číslo neobsazeno. Vzhledem k tomu nemusí hlasovací lístky, které volič 
obdržel, tvořit úplnou nepřerušenou číselnou řadu a sada hlasovacích 
lístků tak nemusí obsahovat všechna čísla.
Na hlasovacím lístku těch politických stran, politických hnutí a koalic, 
u kterých bylo při registraci rozhodnuto o škrtnutí kandidáta, zůstává 
pořadové číslo na hlasovacím lístku, původně určené pro tohoto 
kandidáta, neobsazené. Příslušnost kandidáta k určité politické straně 
nebo politickému hnutí je na hlasovacím lístku vyjádřena zkratkami 
uvedenými v přiložené informaci. Hlasovací lístky jsou opatřeny otiskem 
razítka krajského úřadu.
Hlasovací lístky obdrží voliči nejpozději 3 dny přede dnem voleb 
(5. října 2021). Vzorové hlasovací lístky a informace o případných tisko-
vých chybách na hlasovacím lístku budou zveřejněny ve volební místnosti.
  
Informace o vzdání se kandidatury nebo odvolání kandidáta
Ve volební místnosti se zveřejňují informace o případném vzdání 
se kandidatury nebo odvolání kandidáta (pokud krajský úřad obdržel 
prohlášení do 48 hodin před zahájením voleb). Při zjišťování výsledků 
voleb se k hlasům odevzdaným pro takového kandidáta nepřihlíží.
  
Prokázání totožnosti
Volič musí ve volební místnosti prokázat svou totožnost a státní ob-
čanství České republiky platným občanským průkazem, nebo platným 
cestovním, diplomatickým nebo služebním pasem České republiky 
anebo cestovním průkazem. Neprokáže-li volič svou totožnost a státní 
občanství České republiky potřebným dokladem, nebude mu hlasování 
umožněno!

Průběh hlasování
Volič obdrží od okrskové volební komise prázdnou úřední obálku 
opatřenou úředním razítkem. Na požádání mu komise vydá i sadu 
hlasovacích lístků.
Každý volič hlasuje osobně, zastoupení není přípustné. S úřední obálkou 
a hlasovacími lístky se musí volič odebrat do prostoru určeného k úpravě 
hlasovacích lístků. Jinak mu nebude hlasování umožněno. 
Volič vloží do úřední obálky jeden hlasovací lístek. Na hlasovacím lístku, 
který vkládá do prázdné úřední obálky, může zakroužkováním pořado-
vého čísla nejvýše u 4 kandidátů uvedených na témže hlasovacím lístku 
vyznačit, kterému z nich dává přednost (udělení preferenčního hlasu). 
Volič musí dbát na to, aby do úřední obálky vložil pouze jeden hlaso-
vací lístek, jinak je hlas voliče neplatný. Neplatné jsou rovněž hlasovací 
lístky, které nejsou na předepsaném tiskopise, hlasovací lístky, které jsou 
přetržené, a hlasovací lístky, které nejsou vloženy do úřední obálky.
Volič hlasuje tak, že úřední obálku s vybraným hlasovacím lístkem vloží 
před okrskovou volební komisí do volební schránky.
S voličem, který nemůže pro tělesnou vadu vybrat zvolený hlasovací lístek 
anebo nemůže číst nebo psát, může být v prostoru určeném pro úpravu 
hlasovacích lístků přítomen jiný volič, nikoliv však člen okrskové volební 
komise, a hlasovací lístek za něho vybrat a vložit do úřední obálky, 
a popřípadě i úřední obálku vložit do volební schránky.

Hlasování do přenosné volební schránky
Volič může požádat ze závažných, zejména zdravotních, důvodů obecní 
úřad a ve dnech voleb svoji okrskovou volební komisi o to, aby mohl 
hlasovat mimo volební místnost do přenosné volební schránky. Okrsková 
volební komise však může vysílat své členy s přenosnou volební schránkou 
pouze v rámci svého volebního okrsku.  

Možnost volit do sněmovny v nemocnici nebo v obdobném 
zařízení
Pokud volič pobývá v době voleb do Poslanecké sněmovny v nemocnici, 
porodnici, sanatoriu, ústavu sociální péče nebo v obdobném ústavu 
a zařízení (dále jen „zdravotnické zařízení"), které se nachází v jiném 
volebním okrsku (obci), než do kterého podle místa svého trvalého 
pobytu náleží, může v tomto zařízení hlasovat.
Hlasování je možné:
a) na základě zápisu do zvláštního seznamu voličů (v případě 

dlouhodobějšího pobytu). Voliče by měla o možnosti zápisu 
informovat správa příslušného zdravotnického zařízení. V době 
hlasování se dostaví do příslušného zdravotnického zařízení členové 
okrskové volební komise s výpisem ze zvláštního seznamu voličů 
a přenosnou volební schránkou. Poté, co volič prokáže totožnost 
a státní občanství České republiky platným občanským průkazem 
nebo cestovním dokladem, komise mu umožní hlasovat. Hlasovací 
lístky a úřední obálku obdrží volič od členů okrskové volební komise.

b) na základě voličského průkazu (bližší informace v dalším 
textu). Správa příslušného zdravotnického zařízení požádá příslušný 
obecní úřad nebo ve dny voleb příslušnou okrskovou volební komisi, 
aby zajistila hlasování ve zdravotnickém zařízení. Voličský průkaz 
odevzdá volič členům okrskové volební komise, kteří se dostaví 
do zdravotnického zařízení s přenosnou volební schránkou, Poté, 
co volič prokáže svou totožnost a státní občanství České republiky 
platným občanským průkazem nebo cestovním pasem, obdrží úřední 
obálku spolu s hlasovacími lístky a může hlasovat.

Hlasování na voličský průkaz
Na voličský průkaz může volič hlasovat v jakémkoliv volebním okrsku 
na území České republiky nebo ve zvláštním volebním okrsku v zahra-
ničí. Při ztrátě nebo odcizení voličského průkazu nelze vydat duplikát.

Kde lze o voličský průkaz žádat
U obecního úřadu v místě trvalého pobytu voliče. Volič zapsaný v za-
hraničí do zvláštního seznamu voličů může požádat pouze příslušný 
zastupitelský nebo konzulární úřad.

Co se uvádí v žádosti
Žádost obsahuje jméno a příjmení voliče, datum narození, adresu trvalé-
ho pobytu a případně požadovaný způsob doručení voličského průkazu. 
Pro žádost o voličský průkaz není předepsaný formulář.

Jak a do kdy lze žádost podat
Podáním v písemné nebo elektronické podobě s doručením úřadu 
do 1. října 2021 na listině opatřené úředně ověřeným podpisem voliče, 
nebo v elektronické podobě prostřednictvím datové schránky voliče.
Osobně do 6. října 2021 do 16.00 hodin; volič se dostaví na úřad, 
prokáže svoji totožnost a úřad o žádosti učiní úřední záznam.

Volby do Poslanecké sněmovny

w
w

w
.m

zv
.c

z



14

7/2021Zpravodaj města Chropyně

Volby do Poslanecké 
sněmovny
Kdy volič průkaz dostane
Úřad vydá voličský průkaz nejdříve 15 dnů přede dnem voleb 
(23. září 2021). Předá jej osobně voliči nebo tomu, kdo má plnou moc 
s ověřeným podpisem voliče, nebo jej voliči zašle. Voličský průkaz lze 
na základě žádosti zaslat i na adresu zastupitelského úřadu, kde se volič 
rozhodl hlasovat. V tomto případě se stačí v den voleb dostavit na tento 
zastupitelský úřad, kde bude voličský průkaz předán, a následně může 
volič přistoupit k hlasování.

Postup ve volební místnosti
Volič, který hlasuje na voličský průkaz, musí průkaz odevzdat okrskové 
volební komisi. Komise mu poté vydá prázdnou úřední obálku a sadu 
hlasovacích lístků.
Pokud se volič, kterému byl vydán voličský průkaz, rozhodne hlasovat ve 
„svém" volebním okrsku, musí voličský průkaz rovněž odevzdat okrskové 
volební komisi. Jinak mu komise hlasování neumožní.

www.mvcr.cz/volby

Kde najdeme volební místnost?
Do jednotlivých volebních okrsků jsme rozděleni podle adresy svého trva-
lého pobytu. Na tuto adresu nám také budou doručovány hlasovací lístky.

Číslo okrsku a sídlo volební místnosti pro voliče s adresou trvalého 
pobytu v ulicích:
1 Městské kulturní středisko, Komenského čp. 39, místnost č. 10: 

Berniska, Drahy, Emila Filly, Františkov, Hájenka, Haltýře, Hrad, Hrázky, 
Ječmínkova, Komenského, Krátká, Masarykova, Míru, Mrlínek, Na Strži, 
náměstí Svobody, Pastvisko, Podlesí, Skaštická, U Hejtmana a Závětří

2 Základní škola Chropyně, J. Fučíka čp. 675: Díly, Dr. Emila Ax-
mana, Hřbitovní, Křížní, Nová, Palackého, Pazderna, Tovačovská 
a Tyršova

3 Základní škola Chropyně, J. Fučíka čp. 675: Moravská, Včelín 
a Vlčí Doly

4 Základní škola Chropyně, J. Fučíka čp. 675: J. Fučíka, K. H. Má-
chy, Nádražní, Oujezdy a Řadová

5 Klubovna mládeže, Plešovec čp. 55: Plešovec

Informaci o tom, do kterého volebního okrsku občan spadá, najde kaž-
dý volič u svého jména na adresním štítku obálky, ve které mu budou 
doručeny hlasovací lístky.
V případě potřeby můžete o novou sadu hlasovacích lístků požádat 
přímo ve volební místnosti.                                                        

  DJ

Naše škola se zapojila do mezinárodního šetření PIRLS (Progress 
in International Reading Literacy Study), které organizuje IEA. IEA (The 
International Association for the Evaluation of Educational Achieve-
ment) je nezávislým mezinárodním sdružením národních výzkumných 
institucí a vládních organizací z celého světa, které realizuje mezinárodní 
studie od roku 1959.

Čtení je jednou z nejdůležitějších dovedností, které dítě získává. Tvoří 
základ úspěchu jeho dalšího vzdělávání ve škole i v životě. PIRLS zjišťuje 
úroveň čtenářských dovedností žáků 4. ročníku základních škol. Poprvé 
se šetření uskutečnilo v roce 2001 a od té doby se opakuje každých 
pět let. Šetření PIRLS 2021 je již pátým cyklem projektu PIRLS. Země, 
které jsou do něj zapojeny od začátku, tak mohou zhodnotit tendence 
ve vývoji čtenářských dovedností za posledních dvacet let. Česká re-
publika je jednou z více než 60 zemí, které se do šetření PIRLS 2021 
zapojily, a získá tak mezinárodně srovnatelná data o tom, jak dobře 
děti čtou po čtyřech letech základní školní docházky a další důležité 
související informace.

Hlavní šetření nového cyklu projektu PIRLS u nás proběhlo 17. června. 
Zúčastnily se obě dvě třídy 4. ročníku. Testy žákům zadávali pracovníci 
České školní inspekce. Žáci z vybraných tříd vypracovali žákovský test 
a po něm vyplnili žákovský dotazník.

Do spolupráce v tomto projektu se zapojili i rodiče. Žáci obdrželi dopis 
pro rodiče s přihlašovacími údaji do dotazníku pro rodiče, které si odnesli 
domů, aby jej rodiče mohli online vyplnit.

Vyučujícím i rodičům děkujeme za vstřícnost a budeme se těšit na zá-
věrečné hodnocení.                              Mgr. Milan Bajgar, MBA

Mezinárodní šetření 
PIRLS 2021

reklama
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Vážení a milí čtenáři,
končí týdny příjemného letního odpočinku, dovolených, koupání, 
a hlavně týdny bez domácích úkolů a učení. Děti mě určitě nebudou 
mít rády, když jim hned první větou připomínám, že už to zase znovu 
začne. Ale co naplat. Nadarmo se neříká, že bez práce nejsou koláče. 
Každý krok našeho života musí být vyvážený, a to nejen doslovně. 
(Jen to zkuste nakročit se, ale přitom nedržet rovnováhu. Ne abyste 
mě brali vážně, a pokud to chcete zkoušet, tak nejlépe v peřinách nebo 
ještě lépe v bazénu.) Ono opravdu každou chvilku našeho života musí 
provázet rovnováha. Tak jako je čas na práci, je čas i na odpočinek. 
Své by o tom mohli povídat třeba ti, kdo se někdy jen tak pro radost 
svou i svého okolí rozhodli věnovat hudbě. A co teprve ti, pro které 
se hudba stala jejich profesí. Bez práce – řádného cvičení a tréninku 
– by to věru nikam nedotáhli.

Nedávno mne jeden z Vás přivedl 
svým povídám o svém slavném 
příbuzném k tomu, že jsem se pak 
probírala před lety již na stránkách 
tohoto Zpravodaje přetištěnými 
kapitolami z dějin hudby v Chro-
pyni, a jak už to tak bývá, žasla 
jsem. Žasnu vždycky znovu a znovu 
při pročítání starých kronik, knih 
a záznamů, stejně jako při kaž-
dém poutavém povídání o časech 
pro mne (padesátnici čekatelku) 
dávno minulých. Tolik jmen již 
téměř zapomenutých mi prošlo 
pod rukou. Kolik lidí propadlo 
kouzlu hudby a zpěvu. Na jedno 
takové jméno mne upozornil pan 
Miloš Konrád. Od něj pochází fotografie Bohumila Konráda. Tento 
hudební skladatel a houslista, člen orchestru divadla v Brno v letech 
1897–1938 se narodil tady u nás v Chropyni 11. prosince 1873, 
vystudoval Janáčkovu varhanní školu, působil nejen v Brně, ale také 
v Luhačovicích či v Rožnově pod Radhoštěm, napsal velkou řadu 
pochodů, lidových písní a tanců. Zemřel 14. července 1944 v Brně. 
Takováto strohá fakta obsahuje Československý hudební slovník 
osob a institucí. Povídání pana Milana Konráda bylo ale daleko 
poutavější a zajímavější. Příjemné bylo i vzpomínání na zákoutí 
našeho města spojená s jeho dětstvím, na tváře a osudy těch, kdo 
jeho životem prošli…
Bloumání po internetu však více informací o tomto skvělém muzikan-
tovi nepřineslo. Ale jak říkám, zavedlo mne i do kapitol z dějin hudby. 
Mne osobně, jako člověka, který muzicírování či zpívání má moc rád 
(byť to vůbec neumím, ale to se přece vůbec nevylučuje), zaujaly mimo 
jiné i poznámky autora těchto kapitol a profesionálního sbormistra.
Než se dáme společně do čtení, ráda bych popřála všem školákům dobrý 
start do nového školního roku a všem rodičům i učitelům pevné nervy. 
Kdo ví, jaký nový budoucí hudební skladatel či houslový virtuos usedne 
za pár dnů poprvé do školních škamen.

Dana Jedličková

Prof. PhDr. Miloslav Buček, CSc.
Miloslav Buček – varhaník, sbormistr a hudební pedagog se narodil 
28. května 1931 v Chropyni, zemřel 2. března 2019 v Brně.
Základy hudebního vzdělání získal u Františka Kašpara v rodném městě. 
Poté studoval na brněnské konzervatoři obor varhany u Vladimíra Ha-
wlíka (1946–51), jeho dalšími významnými učiteli zde byli Josef Blatný 
a Josef Černocký. Ve studiích pokračoval na Janáčkově akademii 
múzických umění – obory hra na varhany (1951–56) a dirigování sboru 
(1967–71). Učil se zde u Josefa Veselky a Františka Jílka. Po čas studia 
učil na základních hudebních školách v Prostějově (1952–55), Blansku 
(1956–60) a v Brně-Králově Poli (1955–59). Od roku 1950 veřejně 

koncertoval. Věnoval se především 
soudobé české varhanní tvorbě 
(Blatný, Eben, Hlobil a další), 
kterou propagoval i v evropských 
zemích. V České republice poprvé 
uvedl několik varhanních koncertů 
s orchestrem (Mozart, Eben, Case-
lla, Medyn). V šedesátých letech 
umělecky spolupracoval s činohrou 
Mahenova divadla v Brně. Natočil 
řadu nahrávek pro rozhlas a vyšlo 
mu několik desek u gramofonových 
společností Panton a Supraphon 
(například Varhanní skladby Leoše 
Janáčka, Panton, 1978).
Kromě sólové varhanní hry se věno-
val sbormistrovské činnosti – v roce 
1965 založil na Univerzitě Jana Evangelisty Purkyně v Brně Komorní 
sbor, který umělecky vedl celkem 34 let, a získával s ním úspěchy 
na koncertech, soutěžích a festivalech doma i v zahraničí. Více než čty-
řicet let působil na Pedagogické fakultě této univerzity (1961–2002), 
kde se stal v roce 1986 vedoucím Katedry hudební výchovy. Poté zůstal 
jako externista na stejném pracovišti. Za dobu svého působení zde 
byl za svoji práci několikrát oceněn. Získal tituly „Vzorný pedagogický 
pracovník Univerzity Jana Evangelisty Purkyně“ (1965), „Zasloužilý pra-
covník Univerzity Jana Evangelisty Purkyně“ (1986), dále získal Stříbrnou 
medaili Univerzity Jana Evangelisty Purkyně (1969) a poté i Zlatou 
medaili Masarykovy univerzity (1996). V roce 1988 dosáhl profesury 
ve svém oboru a ve stejném roce byl oceněn rektorem Univerzity Jana 
Evangelisty Purkyně za propagaci této univerzity v zahraničí. V roce 
2000 získal cenu Ferdinanda Vacha za celoživotní dílo a dosažené vý-
sledky v oblasti sbormistrovské činnosti.
Mezi jeho další pedagogické aktivity patří vedení letních hudebních 
kurzů a seminářů pro učitele hudební výchovy pod Českou hudební 
společností a Společností pro hudební výchovu (1991–99), práce 
metodického poradce a konzultanta školních sborů a také vzdělávání 
mladých sborových dirigentů. Na sborových soutěžích býval členem 
porot. Stejně tak se uplatnil coby člen několika komisí zabývajících 
se hudebním vzděláváním v České republice – byl například před-
sedou předmětové rady pro hudební výchovu při komisi expertů 
Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy (1983–89) či členem 
akreditační komise pro umělecké vysoké školy (1991–94). Věnoval 
se také přednáškové činnosti (například pro Muzejní společnost města 
Brna) a aktivně se účastnil národních i mezinárodních konferencí 
v oblasti hudební výchovy. Je autorem mnoha pedagogických článků, 
vysokoškolských skript a vědecko-výzkumných textů ze sféry hudebně 
pedagogické a sbormistrovské, ale i příspěvků k teorii a interpretaci 
varhanní hudby.

www.ceskyhudebnislovnik.cz

Z poznámek a zkušeností z třicetileté praxe sbormistra
… Je dobře, když sbormistr pochopí, že v umělecké práci tvoří na-
dání a talent menší složku toho, co vede k úspěchu. Daleko větší 
podíl na tom má tvrdá práce. A práce s kolektivem je o to tvrdší 
a náročnější, neboť je nutné vyvolat u každého jedince touhu a vůli 
po činu. K tomuto cíli musí umět sbormistr inspirovat sbor a udržet 
jej v nadšené práci. 
… V umění musí člověk po léta dávat mnohem více než očekává…, 
někdy přijde okamžik, který ho po zásluze odmění.
… O sboru a sbormistrovi se píše v kritikách a recenzích, v nichž se v kostce 
mnohdy zachycuje velký úsek práce, úspěchy i nezdary, polovičatosti 
i omyly, přínosy a objevy. Do jedné kritiky se vejde část lidského života. 
Co je za tím dřiny, odříkání, starostí… O tom se z novin nedočteme, 
o tom ví jen sbormistr a zpěvačky.

Miloslav Buček, Umělecký profil sbormistra

Chropyňští rodáci a další významné osobnosti
aneb hudba je dar
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Pojďme se spolu podívat do historie našeho města. Věřte, že nejen 
osmičkové roky byly významné. Kdo chce, najde zajímavé momenty 
v každém roce. Nevěříte? Tak se spolu pojďme projít roky s pěkně 
zakulaceným číslem na konci za posledních 100 let tady u nás:

1926
Jarmarky spojovali Chropyňští s hodovými oslavami. Celé náměstí bylo 
obestavěno stánky a krámky, lidí se u nich tlačila spousta, všude jásot, 
křik kramářů, nabídky handlířů, zápach z výkalů nabízených zvířat, ale 
také pískot a pýření se šťastných fabriček. Byla to jedna z nejkrásnějších 
chvil v životě městečka Chropyně. Jeden kramář křičí: „Čokoláda láda, 
ta je jako kláda, každá holka ji má ráda.“ Jiný volá: „Od něho nekupujte, 
on to má od zloděje, a já jsem to ukradl sám.“ Další volá: „Pan farář 
Vejvoda mi řekl – když chceš synku do Chropyně prodávat, musíš tam 
sakramentsky přidávat.“
Po období rozkvětu trhů přišla I. světová válka, která znamenala jejich 
konec. Po skončení války se snažili radní o obnovení trhů a obecní 
zastupitelstvo dokonce vydalo v lednu 1926 nařízení, že v Chropyni 
se zavádějí každý čtvrtek týdenní trhy. Naděje to ale byla klamná, 
výsledek byl žalostný. Jestliže po první válce trhy pomalu skomíraly, 
po druhé světové válce už nebyly vůbec obnoveny. Teprve se vznikem 
Hanáckých slavností v roce 1985 bylo konání trhů obnoveno. Jednou 
za dva roky je to nostalgické ohlédnutí za dávnými dobami, kdy trhy 
byly živou součástí života obce a přidávaly jí na významu. 

Zdroj: H. Sadyková, K. Machalík: 
Historie a současnost města Chropyně

1936
Každoročně byly v březnu pořádány oslavy narozenin T. G. Masaryka. 
Například v roce 1936, kdy už nebyl prezidentem, probíhaly v Chropyni 
takto: odpoledne v sále Sokolského domu členové DTJ zahráli divadlo, 
jednotlivé spolky vystoupily s vybranými čísly. Večer byl uspořádán lam-
pionový průvod vyzdobeným městečkem; průvod stanul před domem 
paní Štěpaníkové. Tam byla zažehnuta vatra. Po proslovu starosty Hapaly 
a učitele Zaorala se průvod ubíral k radnici, kde za hraní a zpěvu hymny 
byla vztyčena státní vlajka. 
Narozeniny prezidenta Beneše se slavily v roce 1936 takto: o 8. hodině 
večer sešlo se četné obecenstvo před radnicí, starosta obce Hapal učinil 
rozhlasem obsažný projev. Pak byly rozhlasovým přijímačem reproduko-
vány občanům oslavy v hlavním městě s četnými projevy členů vlády, ar-
mády a politiků. Oslavu v Chropyni obecenstvo ukončilo zpěvem hymny. 

Zdroj: H. Sadyková, K. Machalík: 
Historie a současnost města Chropyně

1946
Zápis z pamětní knihy města Chropyně, svazek III, z 11. února 
1946: Zařízení místního rozhlasu se osvědčuje k uveřejňování zpráv, 
vyhlášek, kulturních podniků, sportu aj. Za jedno hlášení vybírá se po-
platek 10 Kč. Po odchodu strážníka B. Heinricha z radnice je hlasatelem 
učitel Tetera. Úplně zanikla sláva obecních policajtů s bubny, které brzy 
najdou své místo v muzeích.

1956
Od ledna 1950 se uzavírají sňatky na MNV. Proto v budově radnice byla 
zřízena obřadní síň. Je samozřejmé, že MVN má zájem, aby obřadní síň 
byla vkusně vyzdobena. Na přání předsedkyně MNV Anděly Štrublíkové 
vypracoval akademický malíř Karel Minář z Kroměříže v roce 1956 návrh 
na výzdobu oddavkové síně. „Představuji si výzdobu jako plynulý vlys 
(ovšem přerušovaný okny a dveřmi) vysoký 1 metr, vyplňující všechny 
stěny ve výši asi 2 metry od země. Byl jsem přítomen dvěma svatbám 
a slyšel jsem proslov k novomanželům. Líbily se mi rady, které dostávali, když 
se v projevu hovořilo o radostech, ale i strastech manželství. Z toho vy-
plynuly mně na mysli i náměty na výzdobu. Předně je to svatební průvod 
a průvod k jmenování dítěte. Obřad sám není ve výzdobě, protože se v síni 
odbývá ve skutečnosti. Je to tedy jen to vítání svatebčanů na jedné straně 
a dítěte na straně druhé. Pro zbývající části stěn volil jsem tyto motivy: 
na straně mezi okny proti obřadnímu stolu motiv se stařečky, na které 

se dnes trochu zapomíná a kteří mají dosud v rodině velký význam výchov-
ný. Obraz nese název „Staří v rodině“ a zobrazuje babičku, jak učí děvče 
vyšívat, a stařečka, jak vyřezává klukům koníka. Pro zbývající náměty volil 
jsem starosti v manželství. Starosti přirozené: příchod dětí se všemi radostmi 
i starostmi, tedy například koupání nemluvněte. Námětem se mi staly 
i starosti, kterým říkám luxusní, to je, když se tak někdy mladí neshodnou 
a trucují. Je to tak trochu žertovný námět, který bývá ve skutečnosti 
zbytečně příliš vážný. Mužský trucuje materialisticky (nikoli ve vulgárním 
významu tohoto slova), tj. v hospodě. Žena ta trucuje poeticky, lyricky… 

Pamětní kniha obce Chropyně IV., 1951–1958

1966
Zápis v pamětní knize Chropyně, svazek V (1959–1977): Dne 
22. dubna 1966 byla svolána schůze rady MNV a zástupců složek v obci. 
Předseda komise výstavby informoval přítomné o dalších výhledových 
plánech MNV do roku 1970. Od roku 1950 byla v popředí zájmu vý-
stavba závodu, v současné době se začalo s výstavbou činžáků na Dílech. 
Rovněž i JZD, státní statek a komunální služby zaznamenaly nebývalý 
rozvoj. Současná situace si nezbytně vynucuje, aby MNV realizoval nutná 
sociální a kulturní zařízení v obci, jako je vybudování hloubkové kana-
lizace ve staré části obce s napojením u nádraží, kde se uskuteční další 
výstavba rodinných domů. Plán pro stavbu vodovodu byl vypracován 
a schválen, s výstavbou mělo být započato v roce 1964, podle před-
běžných informací ONV se s touto akcí počítá do roku 1980. Dalším 
úkolem je přemístění hřbitova, oprava zámku, zbudování obchodního 
střediska, zlepšení zdravotnických služeb, konečná úprava Zámeckého 
rybníka, výstavba lázní, další bytová výstavba 144 bytových jednotek 
postavených svépomocí, vybudování rozhlasu po drátě, plynofikace 
a další. Stěžejním problémem na této poradě byla otázka vybudování 
koupaliště na Dílech. Hodnota koupaliště bude činit asi 990 tisíc Kč. 
Bude vybudován velký bazén, menší bazén a brouzdaliště pro děti, budou 
postaveny šatny a bufet. KNV již zaslal svolení ke stavbě, proto musí 
být s prací ihned započato, aby byla stavba dokončena do roku 1967.

1976
Tentýž svazek pamětní knihy, jen o deset let později: Městský 
národní výbor pracoval pod vedením předsedy Jana Juráška a tajemníka 
Františka Štibory. Do srpna měl 34 poslanců Městského národního výboru 
a 3 poslance Okresního národního výboru. 
Dne 12. srpna však došlo ke sloučení obce Plešovec s Chropyní a tím 
se zvýšil počet poslanců Městského národního výboru na 45. Po pro-
vedených říjnových volbách bylo zvoleno 38 poslanců Městského 
národního výboru a 3 poslanci Okresního národního výboru. Podle vě-
kového složení je 15 poslanců mladších 35 let a 23 ve věku 36–60 let. 
Rada MNV pracovala se složení: Jan Jurášek (předseda), Květoslav Pa-
náček (místopředseda), František Štibora (tajemník) a členové rady Jan 
Blažek, Vlastimil Calaba, František Černošek, Bedřich Heinrich, Marie 
Horáková, Milan Smékal, Miloslav Šlahora a Jana Tesařová.

1986
U „jmenných“ vzpomínek ještě chvíli zůstaneme – zápis v pa-
mětní knize Chropyně, svazek VI, 1978–1986: Lékařskou péči 
v našem městě zabezpečovaly tři zdravotní obvody, které vedli 
MUDr. Jiřina Hrabalová, MUDr. Jan Pchálek a MUDr. Božena Šebková. 
Zdravotní středisko pro děti je zajištěno MUDr. Ludmilou Frajtovou 
(1 085 dětí) a MUDr. Alicí Kuklovou (862 včetně Záříčí a Kyselovic). 
Také zubní zdravotní středisko má tři obvody v čele s MUDr. Věrou 
Juřičkovou, MUDr. Renatou Mitkovou a MUDr. Olgou Zárubovou. 
Oddělení pro ženy je vedeno MUDr. Stanislavem Hábou. Pravidelný 
kontakt s lékařem u osob starších 65 let je přes geriatrickou sestru Elfrídu 
Olšanskou. Vedoucí magistrou v lékárně je Bronislava Peturová. V domě 
s pečovatelskou službou je umístěno 14 občanů, o které se starají dvě 
pečovatelky z povolání Anna Sanislová a Ludmila Pobořilová. Tři dob-
rovolné pečovatelky pečují o 7 občanů v jejich domovech.

1996
Problémy s rychlostí na železniční trati či jejím zdvojkolejněním 

Stalo se roku 6
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nejsou otázkou dneška – viz zápis z Kroniky města: Roku 1996 
byla dokončena elektrifikace železniční trati úseku z Nezamyslic do Brna 
a tím bylo odstraněno nepříjemné zdržování vlaků díky přepřahům loko-
motiv v Přerově či Olomouci. Vlaky mohou nyní projet celou Moravou 
velmi rychle, i když maximální rychlost 130 km/h může vlak dosáhnout 
jen na úseku z Přerova do Kojetína. Na ostatních úsecích není zatím trať 
na vyšší rychlosti upravena. Problémem zůstává i jednokolejný provoz, 
který už nevyhovuje požadavkům 21. století.

2006
Pomalu končí doba dovolených a letních táborů, jak si vedl 
jeden z místních spolků a tradičních pořadatelů letního 
stanového tábora v roce 2006: Středisko krále Ječmínka tvořily 
oddíl junáků a vlčat, oddíl skautek a světlušek, oddíl roverský (kmen 
Amulet), klub OS (dospělí mimo aktivních u oddílů). Středisko mělo 
celkem 64 členů, z toho je 36 dětí a mládeže, 28 dospělých. Proti 
minulému roku nastal velký úbytek. Odešlo 21 mladých a 2 dospělí. 
Od roku 1969 pořádá skupina letní stanové tábory bez přerušení. 
K tomu došlo až v letošním roce, kdy se nemohl uskutečnit tábor 
ve Sluneční zátoce u Jeřmaně v důsledku hrozících povodní. Z akcí, 
které středisko pořádalo, nebo se ho  zástupci střediska zúčastnili, 
vybíráme lednovou soutěž v uzlování, v únoru byla podniknuta zimní 
výprava do Chřibů na zříceninu hradu Cimburk. V dubnu se konala 
celostátní akce skautů, výstup na Ivančenu. V květnu proběhlo okresní 
kolo Závodu vlčat a světlušek, konalo se v Chropyni a XVII. ročník 
Memoriálu dr. R. Plajnera. V září se uskutečnil v Chropyni Scoutfest. 
V říjnu se konala tradiční drakiáda s vyhodnocením, které dopadlo 
takto: drak Krasavec – Saša Herzánová, drak Obr – Klára Hlavinková 
a Lenička Velešíková, drak Letec – Roman Kropáček. Vyhodnoceny 
byly i neoficiální kategorie jako drak Mrňous – Dana Horová, drak 
Oráč – Michal Pavlík a drak neletec – Saša Herzánová. Přesto, 

Stalo se roku 6
že bylo bezvětří, podařilo se několika drakům opravdu vzlétnout. 
Nálada byla velmi dobrá. Již tradičně, po několikátý rok, organizovali 
chropyňští skauti předávání Betlémského světla. Koná se v určenou 
dobu na prostranství před kostelem. 

Kronika města Chropyně, rok 2006.

2016
V podkladech pro tisk kroniky zatím posledního roku s šestkou 
na konci lze mimo jiné najít: Letos bylo v Městském kulturním stře-
disku hodně kvalitních akcí a návštěvnost proti loňsku byla vyšší. Změnilo 
se i okolí Městského kulturního střediska – byl odstraněn nevzhledný, 
150 let starý plot a bylo upraveno prostranství před budovou.

Už od roku 1985 zaplní každý lichý rok poslední víkend května prostory 
zámeckého parku a náměstí v Chropyni krojované folklórní soubory, 
aby si připomněly tradice a zvyky Hané. 

Tento rok však bylo vše jinak. Hanácké slavnosti jsme museli zrušit, ale 
i tak jsme si je připomněli výstavou, která připomínala minulé ročníky. 
Výstavu doplnily krásné panenky v krojích, které nám zapůjčila sběratelka 
a majitelka paní Velísková.

Výstava pro nás byla velkým soustem, ale věříme, že se vám líbila. 
Děkujeme všem návštěvníkům za účast. 

SLOCH

Ohlédnutí za výstavou 
o Hanáckých slavnostech
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Knihy pro malé čtenáře

Georgie Adamsová: Tři malé princezny 
Péťa, Pája a Pipi jsou tři malé princezny, které 
bydlí v Pepřenkovém paláci a chodí do královské 
školy, kde se učí způsobně uždibovat dortíky, pro-
měňovat žabáky v prince a vůbec si užívají spoustu 
legrace. Teď se zrovna chystají na maškarní bál, 
který pořádá pan král na oslavu svých narozenin. 
Den před velkou slavností se však palác a s ním 
i celé království nečekaně ocitnou v obrovském 
nebezpečí. A tak tři odvážné malé princezny 
všeho nechají, osedlají své poníky a vydají 
se na dobrodružnou záchrannou výpravu do Začarovaného lesa.

Marissa Meyerová: Instant karma
Prudence je klasická šprtka, co má o lidech okolo 
sebe jasno: jsou líní, arogantní a nejradši by jim 
to všem dala pořádně sežrat. Po jedné karaoke 
noci se jí přání splní – zničehonic může na koho-
koli přivolat okamžitou karmickou odplatu. Tahle 
superschopnost nefunguje jen na otravného spo-
lužáka Quinta, který s ní pracuje v záchranném 
centru pro mořské živočichy. Co když je však 
úplně jiný? Prudence se o něm pokusí zjistit víc… 
a brzo v tom lítá až po uši.

Candace Bushnellová: Pravidla pro holky 
Marin je vynikající studentka, píše do školních 
novin a po střední škole chce ve studiu pokračovat 
na Brownově univerzitě. Budoucnost vypadá zářně 
– a její angličtinář pan Beckett oceňuje, jak píše, 
a povídá si s ní o knihách. Když ale učitel zajde v jejich 
"vztahu" příliš daleko, je Marin v šoku a zmatená, 
protože neví, co se vlastně stalo. Může za to všechno 
ona? Když konečně sebere odvahu celou situaci řešit 
s vedením školy, nikdo jí nevěří. Marin to však ne-
hodlá vzdát. Využije své pozice redaktorky školních 
novin a založí feministický čtenářský kroužek. Nalezne tak překvapivé spojence.

Kryštof Kratochvíl: Deník tajemné expedice 
Příběh dobrodruhů opředený tajemnem a doprová-
zený nádhernými ilustracemi. Z výzkumné expedice 
do neznámých krajin se vrátila jen hrstka jejích členů. 
Jeden z nich po letech předal své vzácné zápisky vnu-
kovi, který se v dospělosti rozhodl vydat po stopách 
svého dědečka a odhalit dávná tajemství. Podivná 
krajina, nevídaní tvorové a zvláštní dobrodružství. 
Vydejte se spolu s ním po stopách tajemné expedice 
do neznáma. Zapojte fantazii a pokuste se s pomocí 
neúplných zápisků v deníku odhalit celý příběh.

Amaicha Depino: Detektiv na stopě zločinu
Kdo stojí za krádeží slavného obrazu z vily Šťast-
ných? A kdo zosnoval únos psíka Mimi paní 
Glamourové? Pomozte detektivu Vypátralovi 
s objasněním zločinů pomocí nejmodernějších 
vyšetřovacích metod. Zjistíte, jak kriminalisté za-
bezpečují místo činu, jak získávají stopy s využitím 
DNA, daktyloskopie nebo detektoru lži. Víte, 
co všechno dovedou policejní vyšetřovatelé zjistit 
o pachatelích z otisku boty nebo jednoho vlasu? 
Dva dobrodružné komiksy doplněné o množství 
vysvětlujících textů a obrázků zaujmou každého nadšeného strážce zá-
kona. Dozvíte se o principech vědecky podložených kriminalistických 
metod, díky domácím pokusům se naučíte základy forenzního vyšetřování 
a dočtete se zajímavosti o slavných románových a televizních detektivech.

Knihy pro velké čtenáře

Hedwiga Courths-Mahlerová: Magická moc 
zlata
Od tragické smrti svého syna hrabě Rudolf zahořkl 
a žije osaměle na zámku Ravenau. Vnučka Jutta, 
dědička jeho velkého majetku, mu nesmí přijít 
na oči. Na vině jsou nešťastné okolnosti týkající 
se bývalé manželky jeho zesnulého syna. Hrabě 
se obává, aby se nemusel dívat do tváře podobající 
se té, jež smrt jeho syna zavinila. Proto pobývá 
komtesa Jutta už několik let v jednom ženevském 
penzionátu. Nyní však, když výchovné a vzdělá-
vací poslání pobytu v internátu skončilo, nemá hrabě Rudolf jinou 
volbu než přijmout mladou dívku do svého domu. Zároveň je třeba 
ochránit mladou komtesu před případným vlivem její matky, která 
pravděpodobně ještě žije a mohla by usilovat o nemalé dědictví. 
Pomoci tomu má mladý pohledný Götz von Gerlachhausen.

Luisa Binder: Můžeme si vykat?
Ellen po pětatřiceti letech manželství přestalo 
bavit skákat, jak muž píská. Jen mu to nemě-
la říkat na dovolené ve Skandinávii, protože 
teď musí nějak dopravit nenáviděný karavan 
do vzdáleného domova. Jejím zachráncem 
je floutek Ronny, co se protlouká jak povolá-
ními, tak vztahy. Jak asi dokáže s vynervovanou 
a poněkud úzkoprsou starší dámou vyjít?

Haylen Beck: Byly tady, a už nejsou
Audra v sobě konečně našla dost odvahy, 
aby utekla od násilnického manžela. Teď sedí 
v autě, na zadních sedačkách jsou připoutány 
její malé děti a společně jedou vstříc své šanci 
na nový, lepší život. Volí trasu po okresních 
silnicích, aby se vyhnuli nežádoucí pozornosti. 
A právě když projíždí po pusté cestě kdesi 
v Arizoně, už velmi daleko od bývalého do-
mova, postřehne ve zpětném zrcátku jakýsi 
pohyb. Pozornější pohled jí ukáže policejní 
vůz, který je sleduje se zapnutým majákem. Audra zastaví u krajnice. 
Je si až bolestně vědoma faktu, na jak odlehlém místě se ona a její 
děti nachází. Vystoupí z auta – a tím okamžikem se její šťastný útěk 
mění na nejhorší noční můru, která vysoce předčí veškeré před-
stavitelné obavy: netuší, proč ji místní šerif zatkl. Ví jen to, že když 
se v jeho doprovodu dostala na stanici, policisté jí tvrdí, že v autě 
žádné děti nebyly...

Vlastimil Vondruška: Breviář pozitivní anarchie 
I když by asi přesnější název pro tuto knihu byl 
Ideologie v době uprchlické krize, nechce se au-
tor podbízet bulvárně laděným titulem. Vynikající 
český spisovatel a historik se ve své nové knize 
snaží především o objektivitu. Na základě faktů 
přesvědčivě dokazuje, že se na cestě, kterou 
v posledním desetiletí kráčí evropská společnost, 
opakují fatální chyby našich předků. Mnohé z to-
ho se nám samozřejmě líbit nemusí, ale Adam 
a Eva byli kdysi vyhnáni z ráje a od té doby se ni-
komu nepodařilo se tam vrátit. A rozhodně se to nemůže povést 
současným vládcům, kteří mnohdy činí nesmyslné kroky. Naše mo-
mentální směřování dle autora do ráje rozhodně nevede, přesto tato 
kniha nešíří poplašné zprávy, ale je „pouze“ vynikající historickou 
analýzou.

Vaše knihovnice

Knihovna doporučuje
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V měsíci červnu byla vyhlášena anketa ke zjišťování spokojenosti čtenářů 
knihovny. Anketní dotazník obsahoval 11 jednoduchých otázek, přesto 
se do ankety zapojilo pouze 59 respondentů, necelých 12 % čtenářů. 
Byli to spíše dospělí než děti, což jsme očekávali, protože jsou prázdniny. 
Z odevzdaných anketních lístků jednoznačně vyplývá, že čtenáři, kteří 
se do ankety zapojili, jsou se službami knihovny spokojení, 51 responden-
tů hodnotí celkovou úroveň služeb jako velmi dobrou. Rovněž provozní 
dobu knihovny hodnotí jako vyhovující 53 respondentů z celkového 
počtu odevzdaných dotazníků.  
Naše komise, která četla i připomínky a náměty, které by mohly přispět 
ke zlepšení služeb knihovny, byla velmi potěšena, že respondenti velmi 
pozitivně hodnotí práci knihovnic. Využili k tomu v anketním lístku 
právě místo, které mělo sloužit pro připomínky či podněty, a chválili. 
Mezi anonymními dotazníky byly i dvě dětské kresby, knihovnice to vel-
mi potěšilo. 
Samozřejmě jsme zaznamenali i podněty, ze kterých je zřejmé, že čtenáři 
přemýšlí, v čem by nám poradili, všechny jsou splnitelné.
Anketa proběhla, kdo chtěl, ten se vyjádřil, a kdo se nevyjádřil, může 
tak učinit kdykoliv, ať už osobně nebo anonymně, naše organizace 
Služby občanům Chropyně, p. o., do které Městská knihovna Chropyně 
spadá, má na budově Městského kulturního střediska poštovní schránku, 
do které je možno podněty kdykoliv vložit. 
Budeme rádi, když dětští čtenáři, kteří si nových prostor knihovny před 
prázdninami příliš neužili, nám „řeknou své“, až prázdniny skončí a oni 

Výsledky ankety

Ve čtvrtek 29. července odpoledne zahrada domů s pečovatelskou 
službou opět ožila hudbou a smíchem seniorů, kteří se zde sešli. Krásné 
a slunečné počasí vybízelo k posezení a setkání. Účastníci si zazpívali 

se sborem Móresáci. Milým překvapením byla divadelní scénka, kterou 
předvedl spolek Antiochia. 

SLOCH

Pohodové odpoledne s Móresáky

začnou knihovnu opět pravidelně navštěvovat. Knihovnice se na ně moc 
těší a připravují pro ně interaktivní akce, stejně jako dříve, ale tentokrát 
v nových pěkných prostorách.
Je zjevné, a to i bez ankety, že čtenáři i knihovnice jsou v nových 
prostorách knihovny spokojeni. Toto tvrzení dokazují i čísla. Na po-
čátku letošního roku se počet čtenářů blížil číslu 500, k dnešnímu dni 
je to přesně 571 čtenářů. Znamená to nárůst o více jak 11 %, a to za vel-
mi krátkou dobu, neboť v nových prostorách je knihovna teprve od květ-
na. Těšíme se, že do konce roku se nám počet čtenářů ještě navýší.
Život knihovny je o každodenní práci knihovnic a spokojenosti čtenářů. 
Naše knihovna má nadšené knihovnice a podle ankety i spokojené čte-
náře. Co dodat na závěr? Snad jen – ať nám dobrá nálada v knihovně 
vydrží napořád.  

Jana Kutá
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Před dávnými, dávnými lety vládl na Hané markrabě, mocný pán, jehož 
jméno není známo, jen to zůstalo v paměti lidu, že sídlem jeho byla 
Chropyně. Tam měl markrabě výstavný hrad, tam odtud vládl úrodnému, 
bohatému kraji. Vládl moudře, poddaní si ho chválili. 
Ale časy se mění a lidé s nimi. Chropyňský markrabě oblíbil si hlučný 
život ve společnosti přátel, na hradě konaly se bohaté hostiny, panstvo 
vyjíždělo do kraje na hony. Úroda byla podupána, zašlapána, zničena. 
Lidé bědovali, na hrad chodili si stěžovat, naříkali tam, že jsou ožebra-
čování, ale spravedlnosti se nedovolali.
Markrabě měl choť, paní milou a zlatého srdce. Ta byla zarmoucena nad 
proměnou, která se stala s jejím manželem. Dobrá ta paní milovala svůj 
lid, a když viděla, jak je mu ubližováno, přimlouvala se za něj. „Mlč!" 
rozkřikl se markrabě na svou choť, moji jsou ti lidé, moje jsou i jejich 
statky, mohu s nimi dělati, co chci.
Prchlý markrabě rozlítil se tou řečí své choti, křičel, že ona proti němu 
drží s poddanými, a běžel pro svůj meč. Markraběnka se dala na útěk, 
z hradu vyběhla na nádvoří, z brány chvátala do polí. Vběhla do lánu 
dozrávajícího ječmene. Obilí se za ní zavřelo...
Nastaly žně. Přišel na řadu ječmen a sekáči dali se také do velikého 
lánu nedaleko chropyňského hradu. Jak se podivili, když při sekání 
přišli uprostřed pole na místo, kde seděla krásná paní s děťátkem. Od-
vedli ji tedy do vsi, do selského stavení. Jména panina neznali, chlapci 
dali jméno Ječmínek podle toho, kde byl nalezen. Jednoho dne paní 
i se synkem zmizela... Vzpomínali lidé ve vsi na dobrou paní, vzpomínali 
po vší Hané na ni i na Ječmínka...
O zimních večerech, kdy venku sníh a mráz panoval a lidé sedali 
na přástkách, na dračkách u teplých kamen a povídali si příběhy časů 
minulých i pohádky, také o Ječmínkovi řeč šla i o jeho rodičích, víra 
obnovovaná, že přijde jako osvoboditel. Doufali, že jim bude jednou 
vládnout král Ječmínek. Věřili, že chodí za noci po kraji, po vsích... 
(úryvky z knihy Moravskoslezské pověsti).
V pondělí 28. června se děti z Mateřských škol Chropyně, Záříčí, Vlkoš 
a děti ze Základní školy Vlkoš vydaly po stopách krále Ječmínka. A věřte, 
nevěřte, Ječmínek zrovna tento den byl spatřen...

Klára Kadlčíková

Po stopách krále Ječmínka

V družině jsme se s dětmi celý školní rok věnovali starým pověstem 
českým. Když jsme pročítali pověst o Ječmínkovi, zjistili jsme, že ač má-
me chropyňský zámek za humny, spousta dětí jej ještě nenavštívila. 
Rozhodli jsme se tedy, že se na zámek podíváme a kulisy Ječmínkova 
života si pořádně prohlédneme.
V pondělí 28. června jsme se tedy s naší ZŠ a MŠ Vlkoš zúčastnili akce 
Po stopách krále Ječmínka. Program nám nádherně připravila paní 
Kadlčíková z příspěvkové organizace SLOCH, moc jí za to děkujeme, 
bylo to super.
Kromě prvního až pátého ročníku se k nám přidali také předškoláci. 
Nejprve jsme pěšky po polní cestě překonali vzdálenost do Kyselovic 
a otestovali jsme tam nové dětské hřiště.
Potom jsme linkovým autobusem přejeli do Chropyně, kde jsme se roz-
dělili na dvě skupiny. Jedna skupina absolvovala prohlídku zámku 
a druhá naučnou stezku v parku na náměstí. Obě skupiny se v polovině 
programu vyměnily. Naučná stezka v parčíku na náměstí byla nachystána 
na pohádkové téma, děti četly zadání a společně odpovídaly. Odpovědi 
zapisovala paní učitelka do odpovědního archu. Odpovědi tvořily nápo-
vědu k nalezení pokladu. Byli jsme tak šikovní, že jsme poklad objevili, 
přestože bylo horko a dětem se už nechtělo moc číst, ani přemýšlet. 
Z objevení pirátské truhly však měly nefalšovanou radost.
Při prohlídce zámku děti zaujaly zejména předměty denní potřeby 
našich předků, např. řezačka na kopřivy, struhadlo na zelí, cepy a kosy 
na obilí, hanácký kroj a podobně. Každý si mohl potěžkat dřevěné 
tlouky, kterými se dřív pralo prádlo. Byly překvapivě docela těžké. 
V Rytířském sále jsme si zazpívali a vyzkoušeli tak akustiku místnosti. 

Poděkování za seznámení 
s králem Ječmínkem

Ty nejhodnější děti dokonce v průběhu prohlídkové trasy zahlídly 
samotného Ječmínka. Paní průvodkyně dokázala výklad dobře přizpů-
sobit zájmu a věku dětí, takže je velmi zaujal. K velké radosti pedagogů 
se ukázalo, že si děti z pověsti o Ječmínkovi řadu věcí pamatují.
Následně jsme se přesunuli do chladu kulturního domu, kde jsme zhlédli 
pohádku o Ječmínkovi. Pochutnali jsme si na nanucích a linkovým 
spojem se přepravili zpět do Vlkoše. 
Moc děkujeme za skvěle připravený program. Dětem se výlet moc líbil 
a zase o něco líp si pověst o Ječmínkovi budou pamatovat.

paní učitelky ze Základní školy Vlkoš
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Předposlední den školního roku vyrazili poprvé žáci primy, sekundy, 
tercie a kvarty Gymnázia Kojetín na exkurzi do regionálních firem 
v Kroměříži. 
V areálu firmy Kamax – Metal, s. r. o., byl pro ně připraven vskutku 
zajímavý a netradiční program. Žáci se při něm dozvěděli mnoho 
zajímavého o práci v místních firmách i o jejich výrobních provozech. 
Nejvíce ocenili, že si prakticky veškeré činnosti mohli sami vyzkoušet 
(samozřejmě pod dohledem odborníků a vybaveni náležitými ochran-
nými prostředky). Prohlédli a vyzkoušeli si zemědělskou techniku 
statku Nový dvůr, o kterém jim velice pěkně popovídal jeho majitel. 
Na procházce polnostmi se dozvěděli mnoho zajímavého o šlechtění 
obilovin od zaměstnanců Zemědělského výzkumného ústavu Kro-
měříž, s. r. o. Prohlédli si výrobní provozy firmy Kamax – Metal, s. r. o. 
- pálicí centrum, tvářecí centrum i svařovací centrum. Vyzkoušeli 
si nýtování i ovládání celé řady výrobních strojů. Důkladně si prohlédli, 
a hlavně vyzkoušeli, plejádu manipulační techniky. Navštívili 1. selský 
pivovárek, s. r. o., ve kterém se seznámili s vařením piva. Zájemcům 

Exkurze žáků Gymnázia Kojetín

Chropyňští hasiči slavili 130. výročí od založení Sboru dobrovolných 
hasičů. 
Slavnostní den začal svěcením praporu za přítomnosti místního faráře. 
Následoval pochod k pomníku padlých na náměstí Svobody, kde byl 
položen věnec. V odpoledních hodinách bylo připraveno na fotbalovém 
stadionu dětské odpoledne plné her (střelba ze vzduchovky, stříkání 
džberovky, skákací hrad a další). V horkém počasí se dětem nejvíce 
líbilo tam, kde byla voda součástí hry. Slavnostní den zakončila zábava 
se skupinou TTQ, která to pořádně rozpálila, a návštěvníci se mohli 
pořádně vytančit. 

Oslavy hasičů

byla rozkryta i problematika chovu včelstev. Na všech stanovištích byli 
žákům k dispozici ochotní a vstřícní zaměstnanci místních firem, kteří 
odpovídali na spoustu zvídavých dotazů.  
Po celou dobu exkurze měli žáci zajištěno bohaté občerstvení (množ-
ství ovoce, svačinky, nápoje aj.). V poledne pak vydatně poobědvali 
a znovu se vrhli do objevování a zkoušení všeho toho nového a dosud 
nepoznaného. Nakonec žákům pracovníci pálicího centra vyrobili celou 
řadu kovových upomínkových předmětů. 
Chtěl bych poděkovat všem, bez kterých by se tato pěkná akce nemohla 
uskutečnit. Zaměstnancům firmy Kamax – Metal, s. r. o., pracovníkům 
Zemědělského výzkumného ústavu Kroměříž, s. r. o., zaměstnancům 
statku Nový dvůr, pracovníkům 1. selského pivovárku, s. r. o., Nadaci 
Martiny a Viktora Žákových a samozřejmě studentům Gymnázia Kojetín 
i dozorujícím pedagogům. Velké poděkování ovšem patří hlavnímu 
organizátorovi celé akce panu Viktoru Žákovi. 
Věřím, že na tento úspěšný projekt navážeme i v letech příštích.

Jiří Štefek

Děkujeme všem příznivcům sboru, divákům, účastníkům her i zábavy 
za krásné vzpomínky na naše oslavy. Poděkování patří členům jednotky 
SDH za pomoc při organizaci, městu Chropyně za podporu při konání 
akce, Mgr. Igoru Štěpánkovi (předsedovi FK Chropyně) za poskytnutí 
zázemí i sponzorského daru, střeleckému kroužku za zpestření her 
a hasičům z Němčic u Holešova za ukázku historické stříkačky (tzv. koňky).
Těšíme se na vás 11. září na Memoriálu Jana Zapletala v areálu fotba-
lového stadionu.

Věra Zapletalová
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Žáci tanečního oboru Základní umělecké školy Kroměříž 
se každoročně připravují na závěrečný koncert, který pravi-
delně probíhá v divadelním sále Domu kultury v Kroměříži. 
Účinkuje více jak 170 žáků, sál bývá zaplněný téměř do po-
sledního místa. Bohužel letos takto tradičně koncert ne-
mohl proběhnout z důvodu stále se měnící epidemiologické 
situace. 
Letos žáci tanečního oboru se svými pedagogy – pí. uč. Kar-
lou Koutnou, Veronikou Majtánovou, Kristýnou Bystroňo-
vou, Adélou Míškovou – opět nacvičili nádherné choreogra-
fie. Na konci června místo velkého koncertu proběhlo dvou-
denní natáčení těchto choreografií v sále MKS v Chropyni. 
Vše zdokumentoval p. uč. Marek Bubeníček, patří mu velké díky. 
Tímto chceme také moc poděkovat příspěvkové organizaci 
Služby občanům Chropyně za poskytnutí prostoru.

Kolektiv pedagogů tanečního oboru

Poslední květnovou neděli konala se umělecká 
aukce pořádaná společností Galerie Kodl. Nej-
vyšší ocenění získaly dva obrazy malířky Toyen, 
a to „Noční slavnost (Ohňostroj)“ 36,4 mil. Kč 
a „Jarmark“ 30,24 mil. Kč. 
Malířka Toyen, vlastním jménem Marie Čer-
mínová (1902–1980), žila po roce 1947 trvale 
v Paříži. Povědomí o její tvorbě bylo u nás 
upozaděno z důvodu její dlouholeté emigrace. 
Její obrazy na českých uměleckých aukcích 
v posledních 12 letech dosáhly až osmimístných 
částek v korunách, ceněné jsou i její kresby. 
Souhrnnou představu o její tvorbě prezentovala 
nedávno skončená reprezentativní výstava její-
ho díla v pražské Valdštejnské jízdárně, nazvaná 
„Toyen – snící rebelka“.
Dalším dílem na aukci vydraženým za 25,2 mil. 
Kč byl obraz Františka Kupky „Koupání“. Oba 
umělci mají společné dlouhodobé působení 
v Paříži. O propagaci světově proslulého malíře 

Františka Kupky (1871–1957) u nás se zaslou-
žila Meda Mládková, mecenáška, sběratelka 
umění a zakladatelka Muzea Kampa, sbírky 
středoevropského umění na pražské Malé 
Straně, jejíž součástí je i největší sbírka Kup-
kových obrazů, kterou zde Meda Mládková 
shromáždila.
Oběma umělcům na aukci úspěšně sekun-
doval Emil Filla, jehož nevelký kubistický 
obraz „Láhev vína a talíř jablek“ byl vydražen 
za 15,84 mil. Kč. 
Ochota k investicím do umění s výskytem 
pandemie koronaviru nejprve klesla, kvůli 
karanténním opatřením a nejistotě z nich 
vyplývajícím následně došlo k jejímu oživení. 
Při vynuceném vyloučení veřejnosti se opera-
tivně přešlo na aukce online. Obrat českých 
uměleckých aukcí tak navzdory koronaviru 
ještě stoupl.

A. Hrdlička

Obrat na českých uměleckých 
aukcích neklesá

E. Filla: Láhev vína a talíř jablek, 
olej a písek na plátně, 

1913–1914, 46,5 x 36,5 cm

Videokoncert žáků tanečního oboru
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Od školního roku 2018/2019 působí v Chro-
pyni v rámci Základní umělecké školy Kroměříž 
literárně dramatické oddělení.
V loňském školním roce žáci připravovali diva-
delní hru Pasáček vepřů. Bohužel, před jejím 
uvedením přišel covid a veškeré úsilí žáků vyšlo 
nazmar. Všechny to velmi mrzelo. 
Letos si děti vše vynahradily, i když situace 
s nácvikem byla mnohem složitější než v před-
cházejícím roce. Příprava většinou probíhala 
distančně a až v květnu se mohlo nacvičovat 
společně. Do té doby se děti připravovaly 
samostatně doma. V rámci této přípravy také 
výtvarně zpracovaly návrh své pohádkové po-
stavy v podobě loutky a poznaly i problematiku 
loutkového divadla. Tato loutka jim bude 
připomínat ztvárněnou postavu v pohádce. 

Ale navzdory těžkostem děti vše zvládly se ctí. 
Výsledkem byla čtyři vystoupení s pohádkovou 
hrou Dva tovaryši v „Divadle pod stanem“. Hrá-
lo se pro školní družinu, pro rodiče a veřejnost 
a pak také dvě představení pro školní děti. 
Podle dlouhého potlesku a výkřiků uznání sou-
dím, že se hra všem líbila a obohatila o spoustu 
pěkných pocitů jak diváky, tak i samotné herce. 
A komu patří dík? Herečkám Emě Bátrlové, 
Nině a Zlatce Cvekovým, Anetě a Denise Po-
láškovým, Lilien Žilinkové, panu učiteli Pavlu 
Jurtíkovi a také rodičům děvčat za podporu.
V příštím školním roce pokračujeme, a kdo 
má zájem o divadlo, přijďte mezi nás. 
Těšíme se na Vás, to Vám vzkazují děvčata 
i pan učitel.

JJ

Navzdory covidu divadlo žije

V úterý 29. června jsme zakončili školní rok 
na Hanáckém náměstí hudebním odpolednem 
pro rodiče. Byla to po dlouhé době jedna 
z prvních akcí, které byly na veřejnosti naší 
vládou povoleny. 
Děti si nadšeně zamuzicírovaly před publikem, 
které je odměnilo potleskem. V závěru odpole-
dne proběhla již tradiční rodinná hra o putovní 
pohár. Letos získal pohár do svého ročního 
držení tým KOČIČKY ve složení Stela a Iveta 
Mačkovi a Kateřina a Zita Kohlovi. Tímto jim 
srdečně blahopřejeme. 
Chtěli bychom poděkovat všem rodičům 
za velkou účast a popřát dětem krásné a poho-
dové prázdniny. Dále bychom chtěli poděkovat 
příspěvkové organizaci SLOCH, která nám za-
jistila občerstvení po celou dobu konání akce. 
V září se s dětmi budeme těšit na další hudební 
spolupráci.

Pedagogové SZUŠ D-MUSIC

Hurá na prázdniny

Ze dřeva lipového k životu opět probudil pan 
Jaroslav Beneš, řezbář z Loštic, pro svůj slovut-
ný loštický Betlém k životu další postavičku. 
Tentokrát je to postava chropyňského rodáka, 
slavného malíře pana Emila Filly.

Ing. Jiří Zerzaň

Loštický Betlém 
ponese stopu Chropyně

Po přečtení patřím 
do sběru

Váš Zpravodaj ;-)
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Dne 22. srpna 2020 se po 19 letech sešli bývalí 
spolupracovníci, kolegové a kamarádi podni-
kové dopravy „Technoplast“ Chropyně.

Toto krásné setkání plné společných vzpomí-
nek a zážitků si zopakovali i letos 10. července.

JD

Setkání plné vzpomínek

nabízí:
• přistavení kontejnerů, odvoz a l ikvidaci odpadů
• zemní a bourací práce (základy, přípojky, zámková dlažba
  apod.)
• prodej písku, drtí ,  recyklátů a zeminy

Nově  !!! - bezplatná likvidace pneumatik

Bližší informace na tel.: 737 316 095

www.robicont.cz

Vážení spoluobčané, chtěla bych 
znát Vaše názory a problémy, 

proto každé 1. pondělí v měsíci 
proběhne

„Den 
starostky“.
V tento den budu přítomna 

na městském úřadě 
a v době od 9:00 do 17:00 

Vás ráda vyslechnu.

Dalším termínem 
je pondělí 

6. září 2021.
Mimo tento den je možné 

si se mnou domluvit schůzku 
telefonicky na tel.: 573 500 730, 

e-mailem: sigmundova@muchropyne.
cz nebo osobně na sekretariátě.

reklamainzerce

Velké 
poděkování
od dětí a učitelek Mateřské školy v Chro-
pyni patří vedení podniku Fatra a. s., per-
sonálnímu oddělení, za veliké překvapení 
v podobě sladké odměny pro všechny děti 
k jejich svátku – MDD.

MŠ
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Český zahrádkářský svaz, org. č. 1 Chro-
pyně bude provádět i letos moštování 
jablek a sušení ovoce. Termín zahájení 
bude zveřejněn podle dozrávání ovoce 
(městský rozhlas a vývěsní skříňky ČZS).

Výměna jablek za lahvový mošt se bude 
provádět vždy v pondělí a ve středu od 13:00 
do 16:00. Za 10 kg jablek vydáme 8 lahví moštu 
po 11 Kč, záloha na láhev je 4 Kč. Upozorňu-
jeme na to, že výdej moštů je podmíněn 
množstvím průběžně vrácených nebo 
přivezených čistých lahví.

Prodej moštů bez dodání jablek 
nabízíme za cenu 13 Kč/láhev 0,7 l.

Zahrádkáři zahrádkářům

Drcení a lisování jablečné šťávy pro do-
mácí zpracování (burčák, kvas…) je nutné 
objednat na úterý nebo čtvrtek odpoledne. 
Cena: 4,50 Kč/1 l šťávy.

Drcení ovoce (na kvas) 
provádíme za cenu 3,50 Kč/1 kg ovoce.

Sušení ovoce 
zajistíme průběžně podle dohody se zájemci. 
Cena sušení je 170 Kč za přepravku surového 
ovoce.

Termíny
zpracování objednávejte předem, přímo v moš-
tárně na Masarykově ulici nebo na telefonních 
číslech 722 656 341 nebo 737 937 978. Ovoce 
ke zpracování musí být čisté, nenahnilé, bez 
trávy a listí. Láhve vracejte čistě vymyté.

Nejen pro zahrádkáře
připravujeme výstavy ovoce, zeleniny a květin 
– více na plakátu na jiném místě Zpravodaje.

Český zahrádkářský svaz, 
org. č. 1, Chropyně
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Ve středu 4. srpna se sportovní stadion zaplnil atlety Atletického klubu 
Kroměříž a Tělovýchovné jednoty Chropyně. 
Samozřejmě kolegové z Kroměříže byli ve značné převaze, neboť přijelo 
přes 50 soutěžících a 8 členů organizačního týmu, což je pochopitelné 
s ohledem na jejich rozsáhlou členskou základnu. Chropyňskou atle-
tiku reprezentovalo 10 členů z celkových 24, neboť celá akce vznikla 
spontánně během prázdnin a spousta členů už měla naplánovány tábory 
či dovolené a termínově jim to nevyšlo, jinak by se účastnili určitě všichni. 
Soutěžilo se ve 4 družstvech rozdělených podle ročníku narození 
– od 2016 až do 2008. Měřenými disciplínami byly sprint na 60 m nebo 
150 m, hod míčkem nebo skok do dálky. S ohledem na počet sportovců 
a omezený čas akce měl každý sportovec pouze 2 měřené disciplíny 
– jednu v běhu, jednu technickou (hod nebo dálka). 

I přes kroměřížskou početní převahu se chropyňským atletům povedlo 
získat následující umístění: 
Ladislav Sedlařík 1. místo v běhu na 150 m
Sofie Majtánová 1. místo ve skoku do dálky a 3. místo v běhu na 150 m

Elena Fabišíková 2. místo ve skoku do dálky a 2. místo v běhu na 150 m
Elen Majtánová  2. místo v běhu na 60 m
Michael Moural 3. místo ve skoku do dálky
Daniel Černý 3. místo v běhu na 150 m 

Velké poděkování patří nejen umístěným, ale i ostatním našim členům 
– Zdeňce Křižanové, Elence Mouralové, Lence Růžičkové a Lukáši 
Krejčímu za vzornou reprezentaci oddílu. Protože se jednalo o prázd-
ninové závody, děkujeme také městu Chropyně za finanční podporu 
na zakoupení sladkostí pro malé sportovce.
Jsem ráda, že se po delší době povedlo uspořádat atletické závody 
společně s jiným klubem, a doufám, že budeme ve spolupráci pokra-
čovat dále. 
Kdybyste se chtěli k našemu atletickému týmu přidat, tak jste vítáni 
na náborových závodech atletiky, jež proběhnou 3. září (podrobnější 
informace najdete na plakátku na předchozí stránce).

trenérky atletiky Renata, Katka, Jitka

Společné atletické závodění
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Chropyňské počasí
Chropyňské počasí v červnu a v červenci
- Průměrná teplota v červnu dosáhla 23,4 °C. 
- Nejvyšší teplota byla naměřena 20. června ve 15:20 (33,8 °C). 
- Naopak nejnižší teplota byla naměřena 27. června ve 04:35 

(14,4 °C). 
- Nejteplejším dnem byl 17. červen s maximální průměrnou 

teplotou 28,2 °C. 
- Nejchladnějším dnem byl 30. červen s minimální průměrnou 

teplotou 20,2 °C. 
- Srážky padaly během 6 dnů, celkem napadlo 45,8 mm. 
- Nejvíce jich spadlo 30. června (17,1 mm). 
- Slunečního svitu jsme si užili celkem po dobu 316,1 hodin.

- Průměrná teplota v červenci 21,8 °C. 
- Nejvyšší teplota byla naměřena 13. července v 16:25 (32,1 °C). 
- Naopak nejnižší teplota byla naměřena 21. července v 05:05 

(10,7 °C). 
- Nejteplejším dnem byl 13. červenec s maximální průměrnou 

teplotou 25,3 °C. 
- Nejchladnějším dnem byl 20. červenec s minimální průměrnou 

teplotou 18,0 °C. 
- Srážky padaly během 8 dnů, celkem napadlo 41,1 mm. 
- Nejvíce jich spadlo 25. července (10,6 mm). 
- Slunečního svitu jsme si užili celkem po dobu 279,9 hodin.

zdroj: počasí-chropyne.cz, foto: ToRo

reklam
a
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Dana Kunčarová

Příchod nového človíčka 
je vždy radostnou událostí.

Blahopřejeme všem rodičům 
a přejeme jim hodně radosti 

a především trpělivosti 
při výchově svých potomků.

 
Mezi občany Chropyně 
byly 12. června 2021 
přivítány tyto děti:

Tomáš Hrubý

nar. 27.03.2021

Liliana Alánová

nar. 23.01.2021

Matěj Šupčík

nar. 28.12.2020

Ondřej Kubjatko

nar. 18.08.2020

Rozálie Ježková

nar. 11.07.2020

Dorotka Jurčíková

nar. 25.11.2020

Broněk Křižan

nar. 22.02.2021

Šimon Lovász

nar. 28.11.2020

Tomáš Pospíšil

nar. 20.04.2021

Natálie Traxmandlová

nar. 07.04.2021

Vítání nových občánků našeho města

reklama

Milá maminko, vážení rodiče. 
Bude-li to s ohledem na aktuálně platná omezení možné, následující vítání občánků našeho města proběhne v tomto termínu: 

18. 9. 2021 - zámek a 20. 11. 2021 - obřadní síň.
V případě zájmu kontaktujte matriku Městského úřadu v Chropyni osobně nebo telefonicky na čísle 573 500 741. Dana Kunčarová

Následující vítání občánků v roce 2021
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Společenská kronika 

Čas rychle ubíhá, 
ale bolest v našich srdcích je stále stejně 

hluboká… 

Dne 19. července 2021 uplynul první smutný 
rok od úmrtí mé manželky, naší maminy a ba-
bičky paní 

Marie Polešákové. 

S láskou stále vzpomínají manžel Zdeněk, syn Zdeněk, dcera Radka 
a vnoučata Adam, Lukáš a Zdenička.

Čas ubíhá, 
velká bolest zůstává…

Dne 23. července 2021 by oslavil 66. narozeniny 
a dne 7. srpna 2021 jsme vzpomněli 3. smutné 
výročí úmrtí pana 

Ing. Svatomíra Tichého. 

Stále vzpomíná maminka, přítelkyně Marie s dcerou Veronikou.

Čas ubíhá a nevrátí, co vzal…

Dne 16. července 2021 uplynulo 8 smutných 
let od chvíle, kdy nás navždy opustil tatínek 
a manžel pan 

Ivo Nezhyba. 

Za tichou vzpomínku děkují synové a manželka

Odešlas, maminko, neznámo kam, 
vzpomínky po Tobě zůstanou nám.
Vzpomínky krásné, maminko milá, 

že jsi Ty vždycky pro nás jen žila. 

Dne 9. srpna 2021 by se dožila 75 let 
naše drahá manželka a maminka paní 

Vladimíra Knotková. 

S láskou stále vzpomíná manžel 
a dcera Iveta.

Vážení čtenáři, pečlivě sledujte uzávěrku Zpravodaje, 
abyste nepromeškali vydání, ve kterém chcete uveřej-
nit Vaši vzpomínku či blahopřání.

Čas rychle ubíhá, 
ale bolest v našich srdcích je stále hluboká.

Slzy v očích Tě neprobudí 
a domov prázdný zůstává.

Dne 13. července 2021 jsme vzpomenuli 
24. smutné výročí úmrtí našeho tatínka, dědeč-
ka a pradědečka pana 

Zdeňka Kroupy. 

Na jeho dobré a laskavé srdce stále vzpomínají dcery Věra a Jarmila 
s rodinami.

Vážení čtenáři, 
obracíme se na Vás s žádostí, abyste výběru fotografií 
do Společenské kroniky věnovali maximální úsilí.
V případě vzpomínek prosím zapátrejte po rodině, 
abychom zde zveřejňovali co nejkvalitnější fotografie, 
které již zůstanou v našem digitálním archivu a budou 
Vám kdykoliv příště k dispozici. Děkujeme.

Dne 13. června 2021 oslavil nádherné 95. naro-
zeniny bývalý předseda Českého zahrádkářského 
svazu v Chropyni pan 

Miloslav Ondra, 

který v současné době žije v domově seniorů 
U Moravy v Kroměříži.

Naši rodiče, 

Ludmila a Hynek Dostálovi, 

uzavřeli manželství dne 8. července 
1967. 

Ať jste stále spokojení, 
to Vám přejí Vaše děti.

Čas ubíhá a nevrátí, co vzal, 
jen vzpomínky nám v srdci zanechal.

Dne 5. července 2021 uplynul rok od úmrtí 
mého manžela pana 

Vladimíra Horáka. 

S láskou vzpomínají manželka Marie a dcera Lenka s rodinou. 
Kdo jste ho znali, věnujte mu spolu s námi tichou vzpomínku.

Dopracovaly pilné ruce, 
utichlo předobré srdce. 
Očima se už nepodívá, 

teď klidným spánkem odpočívá. 
Utichlo srdce, zůstal jen žal, 
kdo miloval, vzpomíná dál.

Dne 8. července 2021 uplynuly 2 roky od smut-
ného úmrtí mé dcery paní 

Miroslavy Cieslarové. 

S láskou vzpomínají maminka, bratr a ostatní příbuzenstvo.

Nevadí to vůbec nic,
že je Vám zas o rok víc.

Nic si z těch let nedělejte,
pevné zdraví stále mějte.

Na vše se dívejte vesele,
to Vám přejí Vaši přátelé,

známí a kamarádi z Chropyně
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Navždy se zavřela kniha Tvého života,
zůstaly jenom vzpomínky a prázdnota.

Dne 26. srpna 2021 jsme vzpomněli 3. smutné 
výročí úmrtí našeho tatínka, dědečka a pradě-
dečka pana 

Františka Tesaře. 

S úctou a láskou vzpomíná celá rodina.

V neznámý svět odešel jsi spát,
zaplakal každý, kdo Tě měl rád,
roky plynou jak tiché vody proud,

jen bolest trvá a nedá zapomenout.

Dne 31. srpna 2021 vzpomeneme nedožité 
78. narozeniny mého manžela, tatínka a dědeč-
ka pana 

Františka Vymětala. 

S láskou stále vzpomínají manželka, dcery s rodinami, syn Radek.

Kdo byl milován – neodešel,
v našich srdcích zůstane navždy.

Dne 10. srpna 2021 uplynulo 18 let od chvíle, 
kdy dotlouklo srdce 
našeho milovaného 
manžela, tatínka 
a dědečka pana 

 Zdeňka Zaviačiče. 

S láskou vzpomínají manželka, děti a vnoučata.

V našich srdcích žiješ dál…

Dne 4. září 2021 vzpomeneme 3. smutné výročí 
úmrtí paní 

Marie Hýžové. 

S láskou a úctou vzpomíná manžel František, 
syn Lubomír a dcery Irena a Marcela s rodinami, vnoučata Terezka, 
Anetka, Adélka a Matěj.

Loučení žádné, nezbyl Ti čas, 
jen velkou bolest zanechal jsi v nás. 

Vzpomínky na Tebe v srdcích si zachovají, 
kdo Tě rádi měli, tak jako my, stále vzpomínají.

Dne 7. září 2021 vzpomeneme 1. smutné 
výročí úmrtí mého manžela, 
našeho tatínka, bratra, 

dědečka a pradědečka pana 

Vladimíra Červinky. 

Děkujeme za tichou vzpomínku, kterou 
mu s námi věnujete.

Vzpomínky jsou jako ptáci,
nikdo je nevolá a ony se přesto vrací.

Dne 16. září 2021 vzpomeneme 
17. výročí úmrtí paní 

Růženy Halamové. 

S láskou a úctou stále vzpomíná 
syn Josef Dvořák s rodinou.

       
Uzávěrka Zpravodaje města Chropyně:
č. 8/2021 - 23. září (vychází 8. října)
č. 9/2021 - 21. října (vychází 5. listopadu)

        

Upozorňujeme občany, 
že zveřejnění ve Společenské kronice je zpoplatněno 
částkou 50 Kč za zveřejněnou osobu. Poplatek 
je splatný předem.

Vychází měsíčně v nákladu 2150 ks - bezplatná distribuce
Uzávěrka tohoto čísla: 12. srpna 2021 (číslo vychází 27. srpna 2021)  
Uzávěrka příštího čísla: 23. září 2021 do 12:00 hod.
Při nedodržení termínu uzávěrky nemusí být příspěvek zve-
řejněn.

Město Chropyně upozorňuje, že odpovědnost za otištěný obsah place-
ných sdělení nesou zadavatelé inzerce. O výběru příspěvků a době jejich 
zveřejnění rozhoduje výlučně redakce. Příspěvky mohou být redigovány, 
podstata jejich obsahu zůstává nezměněna. Názory autorů článků 
se nemusí shodovat s názory redakce. Šíření veškerého obsahu Zpravo-
daje bez souhlasu redakce je zakázáno.

Kytici květů na hrob Ti dáme, 
s láskou na Tebe zavzpomínáme.

Dne 6. září 2021 by se naše 
milovaná maminka, babička 
a prababička paní 

 Marta Pavlíková 

dožila 83 let. Dne 23. září 2021 tomu 
bude 5 let, co nás opustila. Nikdy 
nezapomenou synové, dcery, vnoučata, 
pravnoučata, přátelé a ostatní příbuzenstvo.
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Přehled kulturních akcí 
v Chropyni a okolí

více informací na
www.muchropyne.cz

Chropyně LETNÍ KINO – GUMP - PES, KTERÝ NAUČIL 
27.08.  LIDI ŽÍT
 Rodinný, dobrodružný film. Srdceryvné vyprávění 

očima toulavého psa Gumpa. Příběh o cestě plné 
překážek a pastí, o lásce, která má sílu dosáhnout 
až za duhový most, o neochvějné psí obětavosti polo-
žit život za svého páníčka, o naději, kterou nespoutá 
ani ten nejpevnější řetěz, ale také o zvířecí moudrosti, 
která nám lidem otevírá oči. Vstupné 80 Kč.

 Kde: Městské koupaliště Chropyně, 21:00

Chropyně LETNÍ KINO – TROLLOVÉ 2  
03.09. Animovaná i trochu dobrodružná nálož dobré ná-

lady, to je pohádka Trollové: Světové turné. Tvůrci 
z DreamWorks Animation vás přesvědčí o tom, že vše-
chny trable světa se dají vyřešit tancem, zpěvem 
a vzájemným objímáním. Vstupné zdarma.

 Kde: Sokolský stadion, 21:00

Chropyně VÝSTAVA „ŠITÁ KRÁSA“ -
03.–05.09. Výstava 1. moravského patchworkového spolku. 

Vstupné dobrovolné.
 Kde: Víceúčelový sál chropyňského zámku, 
 3. září 16:00–18:00, 4. a 5. září 10:00–17:00

Chropyně CHROPYŇSKÉ HODY  
03.–05.09. Tradiční hodové veselí plné hudby, soutěží, výstav 

a hlavně zábavy. Více informací uvnitř Zpravodaje. 
Vstupné zdarma.

 Kde: areál zámeckého parku 

Tlumačov HRY SENIORŮ 
03.09. Více informací uvnitř Zpravodaje. Vstupné zdarma.
 Kde: tělocvična ZŠ Tlumačov, 09:00–16:00

Kroměříž ČAU PRÁZDNINY
28.08. Přijďte zakončit prázdniny ve velkém stylu! Těšit 

se můžete na hudební vystoupení pro děti i celou ro-
dinu, kolotoče, klauny, kouzelníky, vodní balonkovou 
bitvu, pěnovou party, vodní atrakce, cukrovou vatu, 
pohádkový les, fotokoutek, trampolíny, nafukovací 
atrakce, herní simulátory a spoustu dalších zážitků! 
Vstupné 250 Kč. Dítě do 2 let, ZTP a ZTP/P zdarma.

 Kde: Výstaviště Kroměříž, 9:00–18:00

Kroměříž AUTOMOTO BLEŠÁK 
05.09. Již podeváté bude patřit Výstaviště v Kroměříži všem 

nadšencům Auto moto a krásných nablýskaných 
veteránů. Opět bude k mání vše, co se týká mo-
torismu – náhradní díly, součástky, komponenty 
na zemědělskou techniku, ale i starožitnosti či vojen-
ské a hasičské sběratelské předměty. Vstupné základní 
40 Kč, děti do 150 cm, ZTP a ZTP/P vstupné zdarma.

 Kde: Výstaviště Kroměříž, 09:00–13:00

Kroměříž SVATOVÁCLAVSKÉ SLAVNOSTI
11.09. Je to opět tady! Již poosmé se kroměřížské výstaviště 

promění ve Svatováclavské slavnosti piva a skvělé 
muziky. Špičková hudba, pivní speciály moravských 
pivovarů a gurmánské pochoutky. Celý den našla-
paný tou nejlepší muzikou, zahraje NO NAME, 
MIRAI, INEKAFE, XINDL X, YO YO BAND! Vstupné 
v předprodeji. Více na www.vystavistekromeriz.cz.

 Kde: Výstaviště Kroměříž, 11:00–01:00

Kroměříž VÝSTAVA MÁK
15.10.-02.01. Výstava představí mák jako kulturní plodinu s tisíci-

letou historií. Návštěvníky seznamuje s pěstováním 
máku v minulosti i v současnosti. Přináší zajímavé 
informace o jeho tradičním zpracování a využití nejen 
v našem jídelníčku, ale i v moderní medicíně. Mák 
byl odjakživa považován za posvátnou a magickou 
rostlinu, jejíž symbolika se odráží i v lidové tradici. 
Vstupné základní 50 Kč, snížené 30 Kč, rodinné 
115 Kč, školy 30 Kč.

 Kde: Muzeum Kroměřížska, 
 úterý–neděle 09:00–12:00 a 12:30–17:00

Hulín KAFE U OSMANYHO 
02.09. Originální talkshow populárního módního návrháře 

kubánského původu Osmanyho Laffity. Devadesát 
minut neuvěřitelných historek ze života, při kterých 
se divák baví od první chvíle. Osmany odhalí i to, 
co mělo zůstat utajeno! Vstupné v předprodeji 
350 Kč, na místě 390 Kč.

 Kde: Městské kulturní centrum Hulín, 19:00

Přerov PRAŽSKÝ VÝBĚR KONCERT
01.09.  Koncert rockové legendy. Vstupné v předprodeji.

Více na www.dlazka.cz.     
 Kde: park Michalov Přerov, 19:00
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